
مذاکرات فشرده انگلیس و 
آمریکا برای کاهش تعرفه ها

انگلیس و آمریکا در مورد توافق اقتصادی برای کاهش تعرفه ها، مذاکرات فشرده انجام می دهند.به 
گزارش ایســنا، گروهی از مقامات انگلیسی، هفته جاری، برای مذاکره در مورد شرایط به واشنگتن 
ســفر خواهند کرد.منابع آگاه با ابراز خوش بینی اعلام کردند که می توان به توافقی دست یافت، اما 
هنوز خیلی زود اســت که بگوییم در هفته جاری، می توان به توافقی دست یافت یا خیر. یک مقام 
ارشــد انگلیسی گفت که این کشــور به این دلیل که دولت آمریکا، مشتاق اعلام توافق هایی برای 
کاهش تأثیر تعرفه هایش است، مجبور به امضای توافقی نخواهد شد که به نفعش نباشد.دستیابی به 
توافق با دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، برای »کی یر استارمر«، نخست وزیر انگلیس، به اولویت 
تبدیل شــده اســت زیرا او به دنبال محافظت از صنایع انگلیس در برابر تأثیر تعرفه های آمریکا، به 
ویژه تعرفه های ۲۵ درصدی بر واردات فولاد و خودرو است.این مذاکرات در حالی انجام می شود که 
انگلیس، سه شنبه، از یک توافق تجاری بزرگ جدید با هند خبر داد که بزرگترین توافقی است که 
انگلیس از زمان خروج از اتحادیه اروپا امضا کرده است. این کشور در بحبوحه پیامدهای تعرفه های 
ترامپ، به دنبال تعمیق روابط اقتصادی با ســایر کشورهاست.روزنامه فایننشال تایمز پیش از این، 
به نقل از مقامات آگاه در لندن و واشنگتن گزارش داده بود که انگلیس و آمریکا، به توافقی نزدیک 
می شــوند که هفته جاری امضا خواهد شد. فایننشــال تایمز گزارش داد که این توافق، تعرفه های 
پایین تری را برای صادرات خودرو و فولاد بریتانیا به آمریکا اعمال خواهد کرد.طبق گزارش بلومبرگ، 
وزارت تجــارت و بازرگانی انگلیس اعــلام کرد: مذاکرات در مورد یک توافق اقتصادی بین آمریکا و 
انگلیس در حال انجام اســت، اما ما قصد نداریــم در مورد جزئیات مذاکرات زنده، اظهار نظر کنیم 
یــا جدول زمانی تعیین کنیم. ما همچنــان رویکردی آرام و ثابت در مذاکرات خواهیم داشــت و 
هدفمان یافتن راه حلی برای کمک به کاهش فشــار بر کســب  و کارها و مصرف کنندگان انگلیسی 
است.»استارمر« همچنین نگران تعرفه هایی است که آمریکا ممکن است بر بخش داروسازی اعمال 

کند.

معامله گر و کارآفرین برجســته رمزارزها، در شبکه اجتماعی »ایکس« در کامنتی 
بر پســت بنجامین کوئن، یکی دیگر از معامله گران مشــهور، نظر خود را در مورد 
گسترش تســلط بیت کوین بر بازار رمزارزها به اشتراک گذاشت و گفت: بیت کوین 
طی ۱۵ ســال آینده، بر بیش از ۹۰ درصد بر بازار تســلط خواهد داشت.به گزارش 
ایسنا، کوئن در پست خود به افزایش تسلط بیت کوین به ۶۵.۰۳ درصد اشاره کرد؛ 
این معیار، سهم ارزش بازار بیت کوین را در کل بازار ارزهای دیجیتال نشان می دهد. 
وی این افزایش را در مقایســه با ســال ۲۰۲۲، زمانی که این معیار مهم ۴۵ درصد 
تسلط را نشان می داد، افزایش قابل توجهی دانست و همچنین گفت که نشان دهنده 
افزایش قابل توجه کنترل بیت کوین بر بازار رمزارزها اســت و می تواند به طور بالقوه 
به عنوان خروج سرمایه در آینده از آلت کوین ها و ورود بیشتر به بیت کوین به عنوان 
پرچمدار جهانی ارز دیجیتال، تعبیر شــود.در میان علاقه مندان و ســرمایه گذاران 
ارزهــای دیجیتال کــه در مورد توییت کوئن نظر دادند، ویلــی وو نیز حضور دارد 
و دیدگاهی را بیان کرد که بر اســاس آن، تســلط بیت کوین در ۱۵ سال آینده، به 
بالای ۹۰ درصد خواهد رســید. وی انتظار دارد کــه این اتفاق »به عنوان یک روند 
کلی« رخ دهد.بر اساس توییت های منتشر شده توسط سرویس ردیابی بلاک چین 
»وال الــرت« )Whale Alert(، اوایل امروز، مقــدار زیادی بیت کوین به صرافی 
رمزارز کوین بیس در آمریکا منتقل شــد. این مبلغ که در مجموع ۵۱۹۵ بیت کوین 

بود، در ســه تراکنش به کوین بیس انتقال یافت که شامل ۱۲۹۴ بیت کوین، ۱۷۹۴ 
بیت کوین و ۲۱۰۷ بیت کوین اســت. مقصد هر سه انتقال بیت کوین به »کوین بیس 
اینستیتوشــنال« بود و در مجموع ۴۸۷.۲ میلیون دلار ارزش داشتند و یکی از این 

تراکنش ها از کامبرلند،  شهرستانی در شمال غربی انگلستان، انجام شد.
پایگاه خبری اینوســتینگ گزارش کرد، این با داده های به اشــتراک گذاشته شده 
 )CryptoQuant( »توســط آژانس داده های درون زنجیره ای »کریپتــو کوانت
همسو است و نشان می دهد که احتمالا در حال حاضر، فروش عمده در کوین بیس 
در حال وقوع اســت.مجموع ارزش بازار جهانی ارزهــای دیجیتال در حال حاضر، 
۲.۹۸ تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نســبت به روز قبل، ۱.۶۵ درصد 
بیشــتر شــده اســت. در حال حاضر، ۶۴.۲۱ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال، در 
اختیار بیت کوین اســت که ۰.۳۶ درصد کاهش روزانه نشان می دهد.حجم کل بازار 
ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشته، به ۸۲.۶۷ میلیارد دلار رسید که ۲۸.۹۵ 
درصد افزایش داشــته اســت. ارزش حجم کل در امور مالی غیر متمرکز، در حال 
حاضر، ۶.۶ میلیارد دلار است که ۷.۹۸ درصد از کل حجم بازار ارزهای دیجیتال در 
۲۴ ساعت گذشــته بوده و حجم تمام سکه های پایدار، اکنون ۷۷.۴۹ میلیارد دلار 
اســت که ۹۳.۷۳ درصد از کل حجم بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشته 

را تشکیل می دهد

راه اندازی نخستین آزمایشگاه سیار 
کنترل کیفیت آب در خوزستان

ایسنا/خوزســتان مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان گفت: نخستین 
آزمایشــگاه ســیار کنترل کیفیت آب آشــامیدنی در استان خوزســتان تجهیز و 
راه اندازی شــد.صابر علیدادی در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: با توجه به اهمیت 
نظــارت بر بهداشــت و کیفیت آب شــرب، با هــدف حضور میدانی بــرای انجام 
آزمون های مرتبط با بهداشــت و کیفیت آب، عملیات خرید و تجهیز تخصصی یک 
دستگاه خودرو آزمایشگاه سیار با قابلیت اندازه گیری آزمون های بهداشت و سلامت 
آب شــامل آزمون های ضروری باکتریولوژی و فیزیکوشیمیایی، در حال انجام است 
که ظرف ماه آینده به مرحله بهره برداری خواهد رسید.وی افزود: این اقدام با هدف 
پاسخگویی به موقع به حوادث و نوسانات کیفیت آب و انجام آزمایش های ضروری 
و پایش کیفی آب در محل و در سریعترین زمان ممکن در دستور کار قرار گرفت.

علیدادی ادامــه داد: ارائه خدمات پایش آب در مواقع بحرانی و حوادث غیرمترقبه 

همچون ســیل و زلزله در محل وقوع بحران و مواقع لزوم در سراسر نقاط استان، 
همچنین اســتقرار و بهره گیری از امکانات آن در ایام پیاده روی اربعین حسینی 
از دیگر مزایای آزمایشــگاه سیار آب است که نقش کلیدی در اطمینان بخشی به 
مردم، مشــترکین، زوار و ارگان های نظارتی ایفا می کند؛ آزمایشگاه  سیار ابزاری 
کارآمد برای تحقق این اهداف هســتند.مدیرعامل شــرکت آبفا خوزســتان بیان 
کرد: این آزمایشــگاه سیار با اعتبار بیش از ۲۷ میلیارد ریال شامل خرید خودرو 
ون و طراحی و تجهیز تخصصی اعم از اجرای ســکوبندی آزمایشــگاهی، برق و 
ژنراتور، سامانه سرمایشی، لوله کشی آب و پساب، نصب تجهیزات ضروری و مورد 
 TDS و EC .نیاز آزمایشــگاهی مانند یخچال، هود، انکوباتور، آون، کلنی کانتر
و PH متر و کدورت ســنجش و ســایر تجهیزات، در حال راه اندازی است که با 
بهره بــرداری از آن امکان انجام پایش شــبانه روزی کیفیت آب در هر نقطه ای از 
اســتان مهیاســت به نحوی که اقدامات اصلاحی و کنترلی بــه منظور تضمین 

سلامت آب به  سرعت اجرایی شود.
علیدادی گفت: این آزمایشــگاه سیار بر اســاس آخرین دستورالعمل فنی ابلاغی 
از شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در ســال جاری و با نظارت و پیگیری 

مرکز پایش و نظارت بر کیفیت آب و فاضلاب این شــرکت درحال تجهیز است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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مشاور و دستیار رهبر انقلاب در آستانه سالگرد رئیس جمهور شهید،  در منزل شهید رئیسی حضور یافت.به گزارش خبرگزاری مهر، همزمان 
با ایام ولادت امام رضا )ع( و نزدیک شدن به ایام سالگرد شهادت رئیس جمهور شهید آیت الله سید ابراهیم رئیسی، دکتر محمد مخبر مشاور 
و دستیار رهبر انقلاب با حضور در منزل آیت الله رئیسی با دکتر علم الهدی همسر و فرزندان شهید رئیسی دیدار و گفت وگو کرد.در این دیدار 
که خانواده دکتر مخبر نیز حضور داشتند، وی زنده نگه داشتن یاد شهید رئیسی و شهدای پرواز اردیبهشت را زنده نگه داشتن ارزش ها و 
آرمان های انقلاب اسلامی دانست.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به دلبستگی مردم به شهید رئیسی که تجلی آن در تشییع 

میلیونی این شهید به نمایش گذاشته شد، گفت: محبوبیت کم نظیر شهید رئیسی در بین مردم یک سرمایه ملی است.

www.sobh-eqtesad.ir

حضور مخبر در منزل شهید رئیسی

info@sobh-eqtesad.ir

فشار افزایی انجام نشود ایران 
سهم گاز خود را به قطر واگذار 

خواهد کرد

رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی گفت:در صورتی که فشار افزایی در 
میدان گازی پارس جنوبی انجام نشــود ایران عملا سهم گاز خود را به قطر 
واگذار خواهد کرد.آرش نجفی رئیس کمیســیون انــرژی اتاق بازرگانی در 
گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به اهمیت فشــار افزایی گفت: فشار افزایی 
پارس جنوبی از اهمیت به سزایی برخوردار است زیرا در صورتی که این اقدام 
صورت نگیرد بحران گاز در کشــور ما تشدید می شود.وی ادامه داد: در حال 
حاضــر بحران گاز وجود دارد به طوری که نزدیک به ۵۰ میلیون متر مکعب 
ناترازی گاز بیشتری در زمستان آینده خواهیم داشت.عضو کمیسیون انرژی 
با اشــاره به اینکه در صورتی که فشــار افزایی صورت نگیرد ناچار به واردات 
گاز می شویم، خاطر نشان کرد: ما چرا باید واردات گاز انجام دهیم آن هم با 
قیمت های گران و با قیمت های پایین در ســطح جامعه توزیع کنیم در این 
شرایط باید کاهش مصرف صورت بگیرد و فشار افزایی تسریع شود نه اینکه 
خود را وابســته به واردات گاز با قیمت های گزاف کنیم؛ کدام خرد اقتصادی 
چنین حرفی را به ما می زند.این کارشناس انرژی اضافه کرد: با توجه به اینکه 
میدان گازی پارس جنوبی، میدان مشترک ایران و قطر است باید هر چه زود 
تر ســهم خود را از این میدان برداشت کنیم زیرا قطر به صورت مستمر در 
حال برداشت از این میدان است و در صورتی که برداشت ما کاهش پیدا کند 
قطر برداشت خود را بیشتر می کند و ما سهم خود را بدون هیچ درآمدی به 
این کشور واگذار می کنیم.عضو اتاق بازرگانی خاطر نشان کرد: در صورتی که 
قطر زود تر از ایران اقدام به فشــار افزایی کند ما با مهاجرت گاز و میعانات 
گازی مواجه خواهیم شــد زیرا زمانی که میادین مشــترک است و ارتباط 
مخازن نسبت به هم برقرار باشد وقتی با مدل های فنی جدید و دستاوردهای 
فنی جدید قطر شروع به استخراج کند و شدت برداشت گاز افزایش پیدا کند 
ایران دچار نقصان شــده و قطر برداشت بیشتری از سهم ما خواهد داشتوی 
اضافه کرد: دو صورت مساله جدا از هم وجود دارد یکی برداشت از میادین و 
حفظ فشار میادین است که باید با فشار افزایی، تجهیز کردن و تغییر سیستم 
برداشــت گاز این را اصلاح کنیم تا بتونیم از ثروتمان بهره برداری کنیم در 
غیر این صورت این ثروت ملی به تاراج می رود و دیگر مشــکل ناترازی گاز 
وجود دارد به طوری که در طول ســه سال گذشته سالیانه به طور متوسط 
۶۰ تا ۷۰ میلیون متر مکعب به ناترازی گاز کشور افزوده شد.نجفی ادامه داد: 
امسال ما شاهد بودیم که برخی از صنایع ما حتی تا ۹۰ تا ۱۰۰ روز هم حتی 
کمبود گاز و محدودیت مصرف گاز داشتند که عدم کارایی، عدم انتفاع، عدم 
به دســت آوردن منافع لازم در کنار هدر دهی منابع باعث می شود خسارت 
جبران ناپذیری به بدنه اقتصاد وارد شود.این عضو اتاق بازرگانی خاطر نشان 
کرد: ما بخش عمده ای از منابع ارزی اکتیو از درآمد پتروشــیمی ها حاصل 
می شــود ما به تک به تک دلارهایی که از محل تولید و صادرات پتروشیمی 
اســتحصال می شود برای پویایی اقتصاد کشــور نیاز داریم و برآوردها نشان 
می دهد که سال گذشته نزدیک به ۲ میلیارد دلار ما تو حوزه پتروشیمی ها 
عدم نفع داشتیم و از منابع درآمدی کاسته شده و صرف سیستم های حرارتی 

کشور شده است.

نفت روسیه به کف قیمت ۲ 
ساله سقوط کرد

قیمت نفت روســیه به روبل، به پایین ترین حد دو ساله سقوط کرد و به زیر 
چهار هزار روبل در هر بشــکه رســیده که حدود ۴۰ درصد کمتر از قیمت 
برنامه ریزی شده در بودجه فدرال است.به گزارش ایسنا، قیمت جهانی نفت 
با این انتظار که تولید از تقاضا فراتر خواهد رفت، بیش از ۱۰ درصد در شش 
روز معامله گذشــته، ســقوط کرده و از زمان اعلام تعرفه های تجاری دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور روسیه، بیش از ۲۰ درصد نزول کرده است. قیمت نفت 
همچنین پس از تصمیم اوپک و متحدانش شامل روسیه برای تسریع افزایش 
تولید نفت، کاهش بیشــتری یافت.طبق محاسبات رویترز، میانگین قیمت 
گریدهای نفتی اورال و اسپو در دوم مه، به ۴۸ دلار و ۹۲ سنت در هر بشکه 
)۳۹۸۷ روبل( رسید که بیش از ۴۰ درصد کمتر از قیمت ۶۷۲۶ روبل است 
که دولت روســیه در ابتدا، برای امسال برنامه ریزی کرده بود. این پایین ترین 
قیمت از ماه مه ســال ۲۰۲۳ است. همچنین بسیار پایین تر از قیمت ۵۲۸۱ 
روبل اســت که دولت روسیه در بازنگری برآوردهایش، به تازگی پیش بینی 
کرده بود.ترامپ روز دوشــنبه گفت: مســکو و کی یف می خواهند جنگ در 
اوکراین را حل و فصل کنند و ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، پس از 
کاهش اخیر قیمت نفت، تمایل بیشتری به صلح دارد.کاهش قیمت انرژی که 
یک ســوم از درآمد بودجه فدرال روسیه را تشکیل می دهد، باعث شد دولت 
این کشور، هفته گذشته، تخمین کسری بودجه ۲۰۲۵ را از ۰.۵ درصد تولید 
ناخالص داخلی، به ۱.۷ درصد افزایش دهد.این اقدام پس از آن صورت گرفت 
که پیش بینی درآمدهای انرژی به دلیل انتظار یک دوره طولانی مدت قیمت 
پایین نفــت، ۲۴ درصد کاهش یافت.با ادامه جنگ در اوکراین که اکنون به 
چهارمین سال خود رسیده، روسیه پیش از این، هزینه های دولتی برای دفاع 
ملی در ســال ۲۰۲۵ را به میزان یک چهارم افزایش داده و به ۶.۳ درصد از 
تولید ناخالص داخلی رســانده که بالاترین سطح از زمان جنگ سرد است.

بســیاری از تحلیلگران معتقدند اگر دولت بخواهد بودجه های آینده را بدون 
کاهش هزینه های دفاعی متعادل کند، چاره ای جز افزایش مالیات ها، کاهش 
برخی از هزینه های حســاس اجتماعی و استقراض گسترده نخواهد داشت. 
بر اســاس گزارش رویترز، میانگین قیمت هر بشکه نفت روسیه به روبل در 
ماه های اخیر، از ۵۰۷۹ روبل در مارس و ۴۵۶۲ روبل در آوریل، افت کرده و 

همچنان در حال کاهش است.

گزیده خبر رهبر انقلاب:

مهم ترین وظیفه حوزه، بلاغ مبین و زمینه سازی برای تمدن نوین 
اسلامی است

استفاده از تعرفه  و ضوابط فنی به جای 
ممنوعیت واردات کالاهای مشابه داخل

قسط وام جدید مسکن؛ ۲۵ میلیون و 
۷۰۰ هزار تومان!

معاونت حقوقی رئیس جمهور در نامه ای به وزارت صمت پیشنهاد داده که با توجه به برنامه هفتم توسعه، 
به جای ادامه محدودیت ها، از ابزارهای تعرفه ای و ضوابط فنی برای حمایت از تولید داخلی اســتفاده شود.

به گزارش خبرنگار مهر، تیر ماه پارســال قانون برنامه پنج ساله هفتم توسعه ابلاغ شد؛ با ابلاغ رسمی این 
قانون دوره اجرایی برنامه ششم توسعه به طور رسمی به پایان رسید. این تغییر در ساختار برنامه ریزی کلان 
کشــور، تأثیرات حقوقی و اجرایی متعددی به همراه داشته که یکی از مهم ترین آن ها، اتمام اعتبار قانونی 
ماده ۱۶ قانون حداکثر اســتفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی است؛ ماده ای 
که طی ســال های گذشته مبنای ممنوعیت واردات کالاهای خارجی دارای مشابه تولید داخل بود.در ماده 
۱۶ این قانون آمده بود که »وزارت صنعت معدن و تجارت موظف است ثبت سفارش کالاهای مصرفی و....

تجارت خارجی ایران در اولین ماه از سال 
جاری به ۵.۸ میلیارد دلار رسید

فروش یک تن شمش طلا در سال جاری

نخستین آفت کش گیاهی بر پایه گیاهان بومی ایران و 
کنترل آفت پسته ثبت شد
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آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

پیش بینی نفوذ ۹۰ درصدی بیت کوین بر بازار
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رهبر انقلاب:گزیده خبر

مهم ترین وظیفه حوزه، بلاغ مبین و زمینه سازی برای تمدن نوین اسلامی است

قالیباف: نیازمند فرهنگ کار، تولید و مصرف هستیم

در گفت وگوی تلفنی روسای جمهور ایران و روسیه عنوان شد

اعلام آمادگی پوتین برای 
مساعدت فنی در مذاکره ایران و 

آمریکا

روســای جمهوری اسلامی ایران و فدراســیون روسیه در گفت وگوی تلفنی ضمن 
مرور مناســبات دوجانبه و آخرین تحولات منطقه ای و بین المللی بر عزم مشترک 
برای تعمیق همکاری های راهبردی و اجرای کامل توافقنامه جامع همکاری میان دو 
کشور تأکید کردند.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان، رئیس جمهور اسلامی ایران و 
آقای ولادیمیر پوتین رئیس جمهور فدراسیون روسیه، بعد از ظهر امروز )سه شنبه( 
در تماس تلفنی، آخرین وضعیت روابط دوجانبه و تحولات منطقه ای و بین المللی 
را مورد بحث و تبادل نظر قرار دادند.روســای جمهور دو کشور با ابراز خرسندی از 
سطح ممتاز، سازنده و دوستانه مناسبات میان جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون 
روسیه، روند پیشرفت همکاری ها و پروژه های مشترک، به ویژه در حوزه های پولی و 
بانکی، حمل ونقل ریلی و جاده ای و انرژی را مثبت ارزیابی کردند.در این گفت وگو، 
دکتر پزشــکیان و آقای پوتین، امضای توافق نامه همکاری جامع راهبردی میان دو 
کشــور را نشانه ای روشــن از عمق روابط تهران و مسکو و نقطه عطفی در تحکیم 
همکاری های سیاســی، اقتصادی، تجاری و امنیتی میان جمهوری اسلامی ایران و 
فدراسیون روسیه دانستند و بر عزم و اراده مسئولان عالی رتبه دو کشور برای اجرای 
کامل این توافق نامه تأکید کردند.ولادیمیر پوتین همچنین ضمن آرزوی موفقیت 
برای مذاکرات هســته ای که میان جمهوری اسلامی ایران و آمریکا در جریان است 
اعلام کرد که روســیه آمادگی دارد مســاعدت های فنی لازم را در این زمینه ارائه 
نماید.در آغاز این گفت وگوی تلفنی، رئیس جمهور روســیه با ابراز تأسف از حادثه 
انفجار در بندر شهید رجایی استان هرمزگان، جان باختن تعدادی از هموطنان ایرانی 
را به دولت و ملت ایران تسلیت گفت و رئیس جمهور کشورمان نیز از ابراز همدردی 
دولت روسیه و مشارکت آن کشور در عملیات اطفای حریق این حادثه قدردانی کرد.

سبحانی فر مطرح کرد

تندروهای آمریکایی؛ بزرگ ترین چالش 
پیش روی مذاکرات

یک عضو حزب اعتدال و توســعه، تاکید کرد: امروز بزرگ ترین چالش پیش روی 
مذاکرات ایران و آمریکا کســانی هســتند که منافع آنان به خطر افتاده و در حال 
ماهی گیری از رابطه گل آلود ایران و آمریکا بوده اند.به گزارش ایســنا، سومین دور 
از مذاکرات غیر مســتقیم ایران و آمریکا در روز شنبه 6 اردیبهشت ماه در مسقط 
با میانجیگری وزیر امورخارجه عمان برگزار شــد. پس از پایان دور سوم مذاکرات، 
عباس عراقچی، وزیر خارجه کشــورمان تاکید کرد کــه  این بار مذاکرات »خیلی 
جدی تر« از گذشته بود و از سرعت پیشرفت مذاکرات اظهار رضایت کرد. یک مقام 
ارشــد آمریکایی نیز این دور از مذاکرات را »مثبت و سازنده خواند«در شرایطی که 
قرار بود دور چهارم مذاکرات در روز شــنبه 13 اردیبهشــت ماه در شهر رم برگزار 
شود، پایان هفته گذشته وزیر امورخارجه عمان اعلام کرد که این دور از مذاکرات به 
دلایل لجستیکی به تعویق افتاده است. اما در روز سه شنبه 16 اردیبهشت ماه استیو 
ویتکاف، نماینده کاخ سفید با بیان اینکه مذاکرات با ایران در مسیر درستی است به 
خبرنگار آکسیوس اعلام کرد که آمریکا در تلاش است دور چهارم مذاکرات هسته ای 
با ایران را برای روزهای آتی تنظیم کند.ویتکاف اعلام کرده است که آمریکا در تلاش 
است دور چهارم مذاکرات هسته ای با ایران را برای این آخر هفته برنامه ریزی کند. 
و اگر برگزار نشود، تنها به دلیل سفر رئیس جمهور به خاورمیانه است. دو طرف روند 
مذاکره را مثبت ارزیابی می کنندرمضانعلی ســبحانی فر در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به آخرین تحولات در مذاکرات ایران و آمریکا، بیان کرد: آنچه که تا الان روند 
مذاکرات بوده اســت، روند مثبتی به نظر می رسد. هر دو طرف تاکنون ابراز داشته 
اند که روند مذاکرات، مثبت و روبه جلو اســت. در دو مذاکره اول چارچوب مذاکره 
تعیین شد. در نشست سوم نیز مسائل اقتصادی مطرح شده است. علامت ها و نشانه 
ها حاکی از این اســت که چالش بزرگ دو طرف در ادامه مسیر مذاکرات، کسانی 
هســتند که از مذاکره ایران و آمریکا منفعت نمی برند.تندروها بزرگ ترین چالش 
مذاکرات هســتندوی در ادامه اظهار کرد: بزرگ ترین چالش پیش روی مذاکرات 
کسانی هستند که منافع آنان به خطر افتاده است. امروز تندروهایی در داخل آمریکا 
و برخی از کشورهای دیگر ساز مخالف با مذاکرات سر می دهند. کشورهایی که از 
تحریم های آمریکا علیه ایران سود برده و به نوعی از روابط گل آلود ایران و آمریکا 
تا به امروز برای خود ماهی گرفته اند، در تلاش هستند تا مذاکرات ادامه پیدا نکند. 
این بزرگ ترین  چالش پیش روی مذاکرات است.ادامه مذاکرات به نفع هر دو طرف 
است نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: اما آنچه که می تواند روند 
مذاکرات را تسریع کند این بوده که دو طرف به مباحثی که از سوی تندروها مطرح 
می شود توجه ای نداشته باشند.  قاطبه مردم چه در ایران و چه در آمریکا طرفدار 
مذاکره و صلح هستند. طبیعی است که مذاکرات به نفع دو طرف است. کشورهایی 
که به نوعی ســاز مخالف می زنند، باید به نوعی در روند مذاکرات قرار گیرند. نفع 
مذاکره برای همه بیشتر است. ایران به دنبال ثبات است. ترامپ در نامه قید کرده 
که مخالف برنامه صلح آمیز هسته ای ایران نیست وی در ادامه تاکید کرد: ترامپ در 
نامه اولی که به ایران نوشته است، قید کرده که ما مخالف برنامه هسته ای صلح آمیز 
ایران نیستیم، بلکه ما می خواهیم مطمئن شویم که شما به سلاح هسته ای دست 
پیدا نمی کنید. در چارچوب اولیه مذاکره ایران و آمریکا این موضوع دیده شده است. 
ایران حق داشــتن فعالیت هســته ای صلح آمیز را دارد. در دیدار اول قید شده که 

به غیر از مسائل هسته ای صلح آمیز در مذاکرات موضوع دیگری وارد نخواهد شد.

رهبر انقلاب در پیامی به همایش بین المللی یکصدمین سالگشــت بازتأســیس حوزه ی 
علمیه ی قم« بیان کردند: مهم ترین وظیفه حوزه، بلاغ مبین و زمینه ســازی برای تمدن 
نوین اســلامی اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب 
اسلامی در پیامی به همایش بین المللی یکصدمین سالگشت بازتأسیس حوزه ی علمیه ی 
قم«، ضمن تبیین عناصر و کارکِردهای گوناگون حوزه به بیان الزامات تحقق یک »حوزه 
پیشرو و سرآمد« که نوآور، بالنده، به روز، پاسخگوی مسائل نوپدید، مهذّب، دارای روحیه 
پیشــرفت و مجاهدت و هویت انقلابی و همچنین مســتعد بــرای طراحی نظامات اداره 
جامعه اســت، پرداختند و تأکید کردند: مهمترین وظیفه حوزه »بلاغ مبین« است که از 
برترین مصادیق آن ترسیم خطوط اصلی و فرعی تمدّن نوین اسلامی و تبیین و ترویج و 
فرهنگ ســازی آن در جامعه اســت.متن کامل پیام رهبر انقلاب اســلامی به این شرح 
است:بســم الله الرّحمن الرّحیم و الحمد لله ربّ العالمین و افضل الصّلاة و السّــلام علی 
ســیّدنا محمّد المصطفی و آله الطّاهرین ســیّما بقیّة الله فــی العالمین.برآمدنِ حوزه ی 
مبــارک قم در طلیعه ی قرن چهاردهم هجری شمســی، پدیــده ای بی نظیر بود که در 
میانه ی حوادثی بزرگ و ســهمگین رخ داد؛ حوادثی که فضای منطقه ی غرب آســیا را 
تیره وتار و زندگی ملتّهای آن را دســتخوش آشفتگی و تباهی کرده بود.منشأ و علتّ این 
مرارت گســترده و دیرپا، دخالتهای دول استعماری و فاتحان جنگ جهانی اوّل بود که با 
هدف تصرّف و تســلّط بر این جغرافیای حسّــاس و سرشار از منابع زیرزمینی، از همه ی 
ابزارها اســتفاده کردند و با نیروی نظامی، با طرّاحی های سیاســی، با رشــوه و استخدام 
خیانتــکاران داخلــی، با ابزارهای تبلیغاتــی و فرهنگی، و با هر وســیله ی ممکن دیگر، 
توانســتند هدفهای خود را تحقّق بخشــند.در عراق، یک حکومت انگلیسی و سپس یک 
دولت پادشــاهی دست نشانده بر سر کار آوردند؛ در منطقه ی شامات، از سویی انگلیس و 
از ســویی فرانسه، تصرّفات اســتعماری خود را با ایجاد نظام طائفی در بخشی و حکومت 
خاندان دست نشانده ی انگلیس در بخشی دیگر، و ایجاد اختناق و فشار بر مردم بخصوص 
مســلمانان و علمای دینی در سراسر آن گستردند؛ در ایران، یک قزّاق بی رحم و طمّاع و 
بی شخصیّت را بتدریج برکشــیده و به صدارت و سپس پادشاهی رساندند؛ در فلسطین، 
کوچ تدریجی عوامل صهیونی و تسلیح آنها را آغاز و با حرکتی آرام، زمینه را برای ایجاد 
غدّه ی سرطانی در قلب دنیای اسلام آماده کردند. هر جا ــ چه در عراق و چه در شام و 
فلســطین و چه در ایران ـ ـ مقاومتی در برابر نقشــه های گام به گام آنها وجود داشــت، 
ســرکوب کردند، و در برخی شهرها همچون نجف کار را به دستگیری دسته جمعی علما 
و حتّی بــه تبعید اهانت آمیز مراجع بزرگــی همچون میرزای نائینی و سیّدابوالحســن 
اصفهانی و شــیخ مهدی خالصی رســاندند و برای دســتگیری مــردان مجاهد، تفحّص 
خانه به خانه راه انداختند. ملّتها دهشتزده و سرگشته و افقها تاریک و نومیدکننده شدند. 
در ایــران، مجاهــدانِ گیلان و تبریز و مشــهد را به خاک وخون کشــیدند و مباشــرانِ 
قراردادهای خائنانه در رأس امور قرار گرفتند.در میانه ی چنین حوادث تلخ و چنین شب 
بی فروغی بود که ســتاره ی قم طلوع کرد. دست قدرت الهی، فقیهی بزرگ و پرهیزکار و 
مجــرّب را برانگیخــت تا با هجرت به قم، حوزه ی مندرس و تعطیل شــده را دوباره جان 
بخشــد و نهالی تازه و مبارک در ســنگلاخ آن زمانه ی ناسازگار، در مجاورت حرم دُخت 
مطهّر حضرت موسی بن جعفر )علیهم السّلام( و در آن زمین مستعد بنشاند.قم در هنگام 
ورود آیت الله حائری از علمای بزرگ خالی نبود؛ بزرگانی چون آیات الله میرزا محمّد ارباب 
و شــیخ ابوالقاسم کبیر و تعدادی دیگر در این شــهر میزیستند، ولی هنر بزرگ تشکیل 
حــوزه ی علمیّه یعنی پرورشــگاه علــم و عالمِ و دیــن و دَینّ)1( با همــه ی ظرافتها و 
تدبیرهایش فقط از شخصیّت مؤیَّدی چون آیت الله حاج شیخ عبدالکریم حائری )اعلی الله 
مقامه فی الجنان( برمی آمد.تجربه ی هشت ســاله ی تشــکیل و اداره ی حوزه ی علمیّه ی 
پرُرونق در اراک، و ســالها پیش از آن، معاشــرت نزدیک با رهبر بزرگ شــیعه، میرزای 
شــیرازی در سامرّا و ملاحظه ی تدابیر ایشان در تشــکیل و اداره ی حوزه ی علمیّه ی آن 

شهر، به او رهنمایی میدادند؛ و درایت و شجاعت و انگیزه و امید در او، وی را در این راه 
دشــوار به پیش میبردند.حوزه در سالهای آغازین، با پایداری مخلصانه و متوکّلانه ی او از 
زیر تیغ آخته ی رضاخانی که برای محو نشــانه ها و پایه های دین، به صغیر و کبیر رحم 
نمیکرد، به ســلامت جَســت؛ ســتمگر خبیث نابود شد، و حوزه ای که ســالها زیر فشار 
حدّاکثریِ او بود، ماند و رشــد کرد؛ و از آن، خورشیدی چون حضرت روح الله سر برآورد. 
حــوزه ی علمیّه ای که یک روز طلّابش برای حفظ جان خود از ســحرگاه به زوایایی در 
بیرون شــهر پناه میبردند و به درس و بحث میپرداختند و شبانگاه به حجره های تاریک 
در مدرســه ها بازمیگشــتند، در چهار دهه پس از آن، کانونی شد که شعله های مبارزه با 
دودمــان خبیث رضاخان را به سراســر ایران میفرســتاد و دلهای افســرده و ناامید را 
برمی افروخت و جوانان منزوی را به میانه ی میدان میکشاند.و همین حوزه بود که چندی 
پس از درگذشت مؤسّسش، با قدوم مرجع عظیم الشّأن، آیت الله بروجردی، قلّه ی علمی و 
تحقیقی و تبلیغیِ تشیّع در سراسر جهان شد. و سرانجام همین حوزه بود که در کمتر از 
شــش دهه، قدرت معنوی و وجهه ی مردمی خود را به آنجا رساند که توانست رژیم خائن 
و فاســد و فاســق پادشاهی را به دست مردم ریشــه کن کند و پس از قرنها، اسلام را در 
جایگاه حاکمیّت سیاسیِ کشــوری بزرگ و بافرهنگ و دارای همه گونه استعداد بنشاند.

متخرّج همین حوزه ی پرُبرکت بود که ایران را الگوی اسلام خواهی در جهان اسلام، بلکه 
پیشروِ دین گرایی در سراسر جهان ساخت؛ با خطاب پیامبرانه ی او خون بر شمشیر پیروز 
شــد؛ با تدبیر او جمهوری اسلامی متولدّ شد؛ با شــجاعت و توکّل او ملتّ ایران در برابر 
تهدیدها ســینه ســپر کرد و بر بسیاری فائق آمد؛ و امروز با درسها و مواریث او کشور در 
بســیاری از ابعاد زندگی، مانعها را درمینوردد و پیش میرود.رحمت و رضوان پیوســته ی 
خدا بر بنیان گذار این حوزه ی پرُبرکت و باعظمت و این شــجره ی طیّبه ی پرُثمر؛ انسان 
والا و دانا و مبارک، عالمِ دین و آراسته به آرامشِ یقین، حضرت آیت الله العظمی حاج شیخ 
عبدالکریم حائری.اکنون لازم اســت درباره ی چند موضوع که گمان میرود به کار امروز و 
فردای حوزه ی علمیّه خواهد آمد، ســخنانی گفته شــود، به امیــد آن که حوزه ی موفّق 
کنونی را در راهِ رسیدن به حوزه ای »پیشرو و سرآمد« کمک کند.نخستین موضوع، عنوان 
»حوزه ی علمیّه« و محتوای عمیق آن اســت.ادبیات رایج در این باره، کوته و نارسا است. 
حــوزه برخلاف آنچه این ادبیّات نشــان میدهد، صرفاً یک مؤسّســه ی تدریس و تدرّس 
نیســت، بلکه مجموعه ای از علم، و تربیت، و کارکردهای اجتماعی و سیاسی است. ابعاد 
گوناگون این واژه ی پرُمعنا را عمدتاً میتوان این گونه فهرســت کرد:1- یک مرکز علمی با 
تخصّصهای معیّن؛۲- مرکــز تربیت نیروی مهذّب و کارآمد برای هدایت دینی و اخلاقیِ 
جامعــه؛3- خطّ مقدّم جبهه ی تقابل با تهدیدهای دشــمنان در عرصه های گوناگون؛۴- 
مرکز تولید و تبیین اندیشه ی اسلام در باب نظامات اجتماعی؛ از نظام سیاسی و شکل و 
محتوای آن، تا نظامات مربوط به اداره ی کشــور، و تا نظام خانواده و روابط شــخصی، بر 
اساس فقه و فلسفه و منظومه ی ارزشی اسلام؛۵- مرکز و شاید قلّه ی نوآوری های تمدّنی 
و آینده نگری های لازم در چارچوب پیام جهانی اســلام.این ســرفصل ها است که واژه ی 
»حوزه ی علمیّه« را معنی میکند و عناصر تشــکیل دهنده ی آن و به تعبیری »انتظارات« 
از آن را نشان میدهد؛ و همینها است که تلاش برای تقویت و پیشرفت آنها، میتواند حوزه 
را به معنی واقعی »پیشــرو و ســرآمد« نماید و چالشها و تهدیدهای محتمل پیش رو را 
عــلاج کند.درباره ی هر یک از این ســرفصل ها واقعیّات و نیــز نظراتی وجود دارد که به 
اجمال میتوان این گونه بیان کرد:اوّل ـ مرکز علمی:حوزه ی قم، وارث ســرمایه ی سترگ 
علمی شیعه است. این ذخیره ی در نوع خود بی نظیر، محصول اندیشه ورزی و پژوهشگریِ 
هزاران عالمِ دینی در دانشهایی همچون فقه و کلام و فلسفه و تفسیر و حدیث، در طول 
هزار سال است.تا پیش از اکتشافات علوم طبیعی در قرنهای اخیر، حوزه های علمی شیعه، 
عرصه ای برای پرداختن به علوم دیگر نیز به شــمار میرفتــه؛ ولی در همه ی ادوار، محور 
اصلیِ بحث و تحقیق در حوزه ها، »علم فقه« و پس از آن با فاصله ای، »کلام و فلســفه و 

حدیث« بوده است.پیشرفت تدریجی علم فقه در طول این دوره ی طولانی، از زمان شیخ 
طوســی تا عصر محقّق حلیّ، و از آنجا تا شــهید، و از آنجا تا محقّق اردبیلی، و از آنجا تا 
شــیخ انصاری و تا دوران کنونی برای اهل فن محسوس اســت. معیار در پیشرفت فقه، 
افزودن به داشته ها یعنی تولیدات علمی فاخر و ارتقاء سطح علم و یافته های جدید است؛ 
ولی امروز با نگاه به تحوّلات سریع و شدید فکری و عملی در دورانهای معاصر، مخصوصاً 
در ســده ی اخیر، انتظاراتی بیش از این را در زمینه ی پیشــرفت علمی حوزه باید مورد 
توجّه قرار داد.در خصوص علم فقه این نکات درخور ملاحظه است:اوّلاً فقه، پاسخ دین به 
نیازهای عملی فرد و جامعه اســت. با عقلانیّت تحوّل یافته ی نسلها، این پاسخگویی باید 
امروز بیش از گذشــته دارای پشتوانه ی فکری و علمی استوار و در عین حال قابل فهم و 
هضم باشــد.دیگر اینکه پدیده های پیچیده و پرُتعداد در زندگی امروز مردم، ســؤالهای 
بی سابقه ای را پیش می آورد که فقه معاصر باید پاسخ آنها را آماده داشته باشد.دیگر اینکه 
امروز با تشکیل نظام سیاسی اسلام، سؤال اصلی، چگونگی نگاه کلان شارع به ابعاد فردی 
و اجتماعی زندگی بشــر و پایه های اصولی آن اســت؛ از نگاه به انسان و جایگاه انسانی و 
هدفهای زندگی او، تا نگاه به شکل مطلوب جامعه ی بشری، و نگاه به سیاست و قدرت و 
روابط اجتماعی و خانواده و جنســیّت و عدالت و دیگــر ابعاد زندگی. فتوای فقیه در هر 
مسئله باید نشــان دهنده ی بخشی از این نگاه کلان باشد.الزام مهم برای دست یافتن به 
این خصوصیّات، اوّلاً آشنایی فقیه با همه ی ابعاد و معارف دینی در همه ی زمینه ها، و ثانیاً 
آشنایی مناســب با یافته های امروز بشر در عرصه ی علوم انســانی و دانشهای مرتبط با 
زندگی انسان است.باید پذیرفت که ذخیره ی انباشته ی علم در حوزه این ظرفیّت را دارد 
که طلبه را به این حدّ از توانایی های علمی برســاند، مشــروط بر اینکه برخی نکته ها در 
شیوه ی کار کنونی با چشم باز دیده و با دست توانا علاج شود.یکی از این نکته ها، طولانی 
بودن دوره ی تحصیل اســت. دوره ی متن خوانی طلبه به شــیوه ای سؤال برانگیز میگذرد؛ 
طلبه ناگزیر اســت کتــاب قطور و محقّقانه ی یک عالمِ بزرگ را به عنوان کتاب درســی 
بیاموزد. این کتاب در واقع مربوط به هنگام ورود او به مرحله ی تحقیق اجتهادی است و 
ســپردن آن به او پیش از این مرحله، تنها اثرش، طولانی کردن زمان متن خوانی اســت. 
کتاب درسی باید حاوی مطلب و زبان مناسب طلبه برای دوران محدود پیش از ورود به 
مرحله ی تحقیق باشــد. تلاش موفّق یا ناموفّق بزرگانی همچون آخوند خراســانی، حاج 
شیخ عبدالکریم حائری و حاج سیّدصدرالدّین صدر برای جایگزین کردن کتابهایی چون 
قوانین و رسائل و فصول، با کفایه و دررالفوائد و خلاصة الفصول، با نگاه به همین ضرورتِ 
مهم بوده اســت. با اینکه آنها در زمانی زندگی میکردند که طلبه با انبوه واردات ذهنی و 
تکالیف عملی مانند امروز روبه رو نبود.نکته ی دیگر، مسئله ی اولویتّهای فقهی است. امروز 
با تشکیل نظام اسلامی و مطرح شدن حکمرانی به شیوه ی اسلام، موضوعات مهمّی برای 
حوزه اولویتّ یافته که در گذشــته مطرح نبوده است؛ مسئله هایی از قبیل روابط دولت با 
مردمش و با دولتها و ملّتهای دیگر، موضوع نفی سبیل، نظام اقتصادی و پایه های اصولی 
آن، پایه های اصولی نظام اســلامی، منشــأ حاکمیّت از نظر اســلام، نقش مردم در آن و 
موضع گیــری در قضایای مهم و در مقابل نظام ســلطه، مفهوم و محتوای عدالت، و ده ها 
موضوع اساســی و بعضاً حیاتی دیگر، برای امروز و فردای کشــور دارای اولویتّ و منتظر 
پاســخ فقهی است. )برخی از آنها دارای جنبه ی کلامی نیز میباشد که در جای خود باید 
بحث شوند.(در شیوه ی کار کنونیِ حوزه، در بخش فقهی، توجّه کافی به این اولویتّها دیده 
نمیشــود. گاه می بینیم برخی مهارتهای علمی که عمومــاً جنبه ی آلی و مقدّماتی برای 
رســیدن به حکم شرع را دارد یا بعضی موضوعات فقهی یا اصولی خارج از اولویتّها، فقیه 
و محقّق را با شــیرینی وسوسه انگیز خود، چنان در خود غرق میکند که ذهن او را بکلیّ 
از آن مســائل اصلی و اولویتّ دار منصرف میسازد و فرصتهای بی جایگزین و سرمایه های 
انســانی و مالی را فدا میکند، بی آنکه در وانفســای هجوم کفر، کمکی به تبیین ســبک 
زندگی اسلامی و هدایت جامعه برســاند.اگر هدف کار علمی، اظهار فضل و سُمعه ی)۲( 
علمی و مسابقه در فاضل نما شدن باشد، مصداق فعل مادّی و دنیاگرایانه و »اتَِّخَذَ الِٰهَهُ 
هَــواه«)3( خواهد بــود.دوّم ـ تربیت نیروی مهذّب و کارآمدحوزه نهادی برونگرا اســت. 
خروجی حوزه در همه ی ســطوح، در خدمت فکر و فرهنگ جامعه و انسانها است. حوزه 
موظّف به »بلاغ مبین« اســت. دامنه ی این بلاغ، گســتره ای عظیم است از معارف والای 
توحیدی تا وظایف شــخصی شــرعی، و از تبیین نظام اســلامی و شاکله و وظایف آن تا 
سبک زندگی و محیط زیست و حمایت از طبیعت و از حیوان، و بسی عرصه ها و زوایای 
دیگر حیات بشــری.حوزه های علمیّه از دیرباز به این وظیفه ی سنگین پرداخته و کسان 
بســیاری از متخرّجان)۴( آنها در سطوح مختلف علمی به شیوه های گوناگونِ تبلیغ دین 
روی آورده و عمــری در آن گذرانده اند. پس از انقلاب، نهادهایی برای نظم بخشــیدن و 
احیاناً قوام دادن به محتوای ایــن حرکتهای تبلیغی در حوزه پدید آمد. خدمات باارزش 
آنان و دیگر متحرّفان)۵( امر تبلیغ دین نباید نادیده گرفته شود.آنچه مهم است، آشنایی 
با فضای فکر و فرهنگ جامعه و ایجاد تناسب میان آورده های تبلیغی با واقعیّتهای فکری 
و فرهنگی در میان مردم بویژه جوانان اســت. در این بخش حوزه دچار مشکل است. این 
صدها مقاله و مجلهّ و گفتارهای مجلســی و تلویزیونی و امثال آن، در برابر سیل القائات 
مغالطه آمیز، نمیتواند وظیفه ی بلاغ مبین را چنان که نیاز و شایسته است، به انجام رساند.

جای دو عنصر کلیدی برای این بخش در حوزه خالی است: »تعلیم« و »تهذیب«.رساندن 
پیامی که به روز و پرُکننده ی خلأ و برآورنده ی هدف دین باشــد، حتماً نیازمند آموزش و 
فراگیری اســت. دســتگاهی باید متصدّی این مأموریتّ شــود و قدرت اقناع، آشنایی با 
شــیوه ی گفتگو، آگاهی از نوع تعامل با افکار عمومی و فضای رسانه ای و مجازی، انضباط 
در مواجهه با عنصر مخالف را به طلبه بیاموزد و با تمرین و ممارست، در دوره ای محدود، 
او را آماده ی ورود به این میدان کند. از ســویی با استفاده از ابزارهای فنّی روز، تازه ترین 
و شــایع ترین القائــات و آفتهای فکــری و اخلاقی را گردآوری و بهترین و رســاترین و 
قوی ترین پاســخ را در قالب ادبیّات متناسب با زمان برای آن فراهم کند، و از سوی دیگر 
لازم ترین دانستنی های دینی متناسب با وضع فرهنگی و فکری روز را به صورت بسته های 
مناسب اندیشه و فرهنگ نسل جوان و نوجوان و خانواده ها تدوین نماید. این مجموعه ی 

شکلی و محتوایی، مهم ترین موضوع تعلیم در این بخش است.

رئیــس مجلس گفت: کشــور در حوزه 
اقتصادی از ناترازی هــا یعنی ناترازی 
هــای آب، گاز و بــرق رنــج مــی برد 
در همیــن ناترازی ها و حل مشــکل 
آن، مــا نیازمند فرهنــگ کار، تولید و 
خبرنگار  گــزارش  هســتیم.به  مصرف 
مهــر، محمدباقر قالیبــاف صبح امروز 
)چهارشنبه 1۷ اردیبهشت ماه( در آئین 
افتتاح سی و ششــمین دوره نمایشگاه 
بین المللی کتــاب تهران در مصلای امام خمینی )ره(، اظهار کرد: در ابتدا پیشــاپیش 
میلاد با ســعادت امام رضا )ع( را به یکایک حضار و همه ملت ایران و محبان اهل بیت 
تبریک و تهنیت می گویم.وی ضمن گرامی داشت اولین سالگرد شهادت شهدای خدمت 
به ویژه شــهید آیت الله ســید ابراهیم رئیســی، بیان کرد: یاد همه عزیزانی را که در آن 
حادثه تلخ از این جهان رخت بستند، گرامی می داریم. از سال ۵6 و قبل از انقلاب توفیق 
دوستی با شــهید رئیسی را داشتم، در این مدت جز مجاهدت، صداقت و خدمت از وی 
چیزی ندیدم. در دوران ریاســت جمهوری هم ندیدم کســی را که این چنین در میدان 
و در تلاش و دغدغه برای اداره کشــور و معیشــت مردم باشــد. رئیس مجلس شورای 
اســلامی در ادامه، گفت: از همه دســت اندرکارانی که هر سال نمایشگاه کتاب را برگزار 
می کنند، تقدیر و تشــکر می کنم. ناشــران و نویســندگان در بخش های اداری زحمات 
زیادی می کشــند که این چند روز این امکان برقرار شــود.قالیباف گفت: موضوع تربیت 
در هر فرهنگی به ویژه در فرهنگ اســلامی بسیار مهم و اساسی است. تربیت به فرموده 

امام راحل، اســاس دنیا و عالم است. اگر تربیت انسان انجام نشود، از هر شیطانی مضرتر 
اســت. اگر تربیت صحیح و مفید باشــد، برای انسان و جامعه از هر چیزی مفیدتر است. 
بدون شک بحث کتاب و کتابخوانی ارتباط مستقیمی با بحث تربیت دارد.شاخص اصلی 
پیشــرفت کشور، فرهنگ استوی ادامه داد: در نظام اسلامی ما، کتاب و کتابخوانی انسان 
را در نقطه ای قرار می دهد که در موضع صحیح زندگی خود قرار گیرد و بیشترین ابتکار 
و خلاقیت را داشــته باشد. افتخار ما به عنوان یک ایرانی آن تمدن کهن و به عنوان یک 
مســلمان در تمدن اسلامی این است که معجزه پیامبر اکرم )ص( قرآن کریم بود.رئیس 
مجلس شــورای اســلامی اظهار کرد: بدون شــک کتاب یک عمق راهبردی در فرهنگ 
اسلامی و ایرانی ما دارد و باید آن را اساسی بدانیم و به آن توجه کنیم. در این 1۷ سال 
اخیر، نام گذاری های شعار سال با تاکید بر اقتصاد بوده و رهبر انقلاب بارها بر آن تاکید 
فرمودند و کاملًا درســت اســت، اما یادمان نرود که رهبر انقلاب چندین نوبت همزمان 
با تاکید بر اقتصاد، بر توجه به مقوله فرهنگ هم تاکید کردند. مهم ترین شــاخص رشد، 
فرهنگ اســت. قالیباف تاکید کرد: باید به فرهنگ توجه کنیم. شــاخص اصلی پیشرفت 
کشور، فرهنگ است. حتی در اقتصاد هم که اولویت ماست، همه می دانیم که اقتصاد ما 
از ناترازی ها در بخش های مختلف از جمله انرژی و آب رنج می برد و در همین جا هم و 
برای رفع مشکلات اقتصادی هم ما نیازمند فرهنگ به ویژه فرهنگ تولید، فرهنگ کار و 
فرهنگ مصرف هســتیم. شاخص اصلی کشور برای رشد اقتصادی فرهنگ است قالیباف 
در ادامه، گفت: شــاخص اصلی کشور برای رشد اقتصادی فرهنگ است. فرهنگ عمومی 
کشور هم وابسته به کتاب و کتابخوانی است. توجه و اولویت مجلس در قانون گذاری ها 
به خانواده اســت. فرهنگ کتابخوانی در خانواده به ویژه برای زنان و مادران که پایه های 
اصلی خانواده هســتند، بیشترین اثر را در تربیت دارد. وی افزود: رسالت اصلی حکومت 

اســلامی، تفکر و اندیشه ورزی و گسترش دانایی است. امسال مقام معظم رهبری تاکید 
بــر موضوع کتــاب و نهج البلاغه داشــتند که باید در تصمیمات خــود باید به این 
امر توجه داشــته باشــیم. نهج البلاغه معارف بلندی دارد و نیاز همیشــگی ماست 
و مبتنی بر عقلانیت اســلامی و انقلابی و عدالت اســت. همه ما باید در عرصه های 
سیاســی، اجتماعــی و در زمینه هــای مختلف از نهج البلاغــه درس بگیریم که در 
این صورت از سیاســت زدگی و دنیازدگی دور می شــویم. رئیس قــوه مقننه بیان 
کرد: بنده در دوره ای که توفیق خدمت در شــهرداری تهران را داشتم، سعی کردم 
دغدغه فرهنگی داشــته باشــم و با نگاه فرهنگ پایه، به حوزه های کاری خود توجه 
کنــم. به موضــوع کتاب و کتابخوانــی در آن دوره توجه شــد. مجموعه بزرگ باغ 
کتاب در بخش های مختلف ایجاد شــد. ســعی کردیم در کمک به اصحاب نشر و 
نویســندگان، تا جایــی که امکان دارد به آنان کمک کنیــم. قالیباف تصریح کرد: 
حتمــاً خود را مکلف می دانیــم که در عرصه کتاب و توجه به آن گامی اساســی 
برداریم. حتی ما در حوزه دانشــجویی و دانشــگاهی، به ایجاد یــک یک کتابخانه 
دیجیتالی در علوم پایه که همه در سراســر کشــور به آن دسترسی داشته باشند، 
توجه داشــتیم. ممیزی های بعضاً غیرشفاف و طولانی شــده اند وی گفت: طبیعتاً 
مــا چالش هایی مثل شــمارگان پایین چاپ به دلایل مختلــف از جمله اقتصادی 
داریم. اول باید مشــکل اقتصادی را حل کنیم تا سایر مشکلات و دلایل شمارگان 
پایین چاپ حل شــود. ممیزی های بعضاً غیرشــفاف و طولانی شــدن این فرایند 
هم مشــکل دیگری است که منجر به شــمارگان پایین چاپ شده است. همچنین 
عدم رعایت حقوق مؤلف و ناشــر هم از دیگر مشــکلات این مسئله است که برای 

رفع این مشــکل، نیاز به قانون داریم.

وزیر نیرو از تخصیص 6۰ همت اعتبار برای پرداخت بدهی  به پیمانکاران و تولیدکنندگان برق خبر داد و گفت: اختلاف بالای قیمت های تکلیفی و تمام 
شده برق دلیل این بدهی هاست.عباس علی آبادی وزیر نیرو در گفتگو با خبرنگار مهر با طرح این موضوع که در برنامه هفتم اصلاح اقتصاد برق مورد 
تاکید قرار گرفته، عنوان کرد: برنامه ما در وزارت تحقق برنامه هفتم توسعه و تکالیف گسترده ای در این برنامه بر عهده وزارت نیرو گذاشته شده است.

وی با طرح این موضوع که اصلاح اقتصاد برق مطابق مدل طراحی شده در برنامه هفتم دنبال می شود، ادامه داد: شخص من و یا سایر کارشناسان 
ممکن است مدل های دیگری را برای این اصلاح در نظر داشته باشیم اما به دستور و تکالیف برنامه هفتم توسعه عمل می کنیم.وزیر نیرو با تاکید بر 
اینکه متعهد به تأمین برق مطابق الگوی مصرف هست، یادآور شد: اگر ۷۰ درصد مردم و مشترکین ما برق را مطابق یک الگو مصرف می کنند ما 
موظف به تأمین همین الگو هستیم و برای مشترکینی که بیش از الگو مصرف برق دارند، طبق قانون تکلیفی نداریم و باید مازاد مصرف خود را از بازار آزاد با قیمت های بیشتری خریداری 
کنند.علی آبادی ایجاد بازار عرضه برق به شکل غیردولتی را زمینه ایجاد بستر برای سرمایه گذاری دانست و افزود: این موضوع یکی از تکالیف برنامه هفتم توسعه است و در هر بخش از تکالیف 
قانونی وزارت نیرو در برنامه هفتم توسعه برنامه ریزی های دقیقی در دست انجام و اجرا است.وی در پاسخ به این پرسش که وزارت نیرو همواره بدهکارترین وزارتخانه دولت ها بوده، اظهار کرد: 
فروش حامل های انرژی اختلاف بسیار نسبت به قیمت های تکلیفی و قیمت تمام شده صورت می گیرد. در حال حاضر عدد قابل توجهی به پیمانکاران و تولید کنندگان برق بدهکار هستیم 

که باید از محلی جبران شود. امیدواریم به زودی این اتفاق بیفتد، دولت امسال در تلاش است تا تأمین اعتبار برای این صورت گیرد.

فرمانده نیروی دریایی ارتش از تجهیز ناوشــکن ســهند به دوازده فروند موشک و عملیاتی سازی دو سامانه پدافندی صیاد 3 و نواب بر روی این 
ناوشــکن خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر دریادار شــهرام ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش، با حضور در بیست و پنجمین دوره هیئت 
معارف جنگ شهید صیاد شیرازی، با اشاره به نقش این نیرو در نابودی توان و قدرت بحری دشمن در دوران جنگ تحمیلی اظهار کرد: نیروی 
دریایی ارتش از همان نخســتین روزهای وقوع جنگ تحمیلی، با قدرت در مقابل نیروهای متخاصم دشــمن وارد عمل شده و توانست از طریق 
مجموعه ای از عملیات ها و اقدامات دریایی، توان عملیاتی و اجرایی دشــمن را نابود و مضمحل ســازد.وی ادامه داد: اخیراً نیروی دریایی ارتش، 

توانسته است طی یک عملیات سنگین و شبانه روزی، فرآیند شناورسازی مجدد ناوشکن غیرعملیاتی این نیرو را تنها در مدت زمان قریب به ده روز به سرانجام برساند؛ امری که در 
دیگر کشورهای جهان کم نظیر بوده و حتی ممکن است برای این عمل، نیاز به چندین ماه زمان داشته باشد.فرمانده نیروی دریایی ارتش ضمن اشاره به ارتقای توان رزم ناوشکن های 
این نیرو تأکید کرد: ناوشکن سهند ضمن ارتقای توان عملیاتی خود از هشت فروند موشک، به دوازده فروند، از یک به سه تایپ موشکی و ان شاءالله در آینده ای نزدیک با عملیاتی سازی 
دو سامانه پدافندی صیاد 3 و نواب بر روی این ناوشکن، قادر خواهد بود عزت، نبوغ و قدرت نظام اسلامی و متخصصان و صنعت گران نیروی دریایی ارتش را به همگان اثبات کند.امیر 
دریادار ایرانی در پایان خاطر نشان کرد: تمامی اقدامات نیروی دریایی ارتش در راستای عظمت بخشیدن به اسلام و مسلمین است تا این نیرو، به عنوان بخشی از بدنه نیروهای مسلح 

کشور، بتواند مصداق »حصون الرعیه« باشد و در مقابل دشمن هوشیارتر، مقتدرتر و عزتمندتر از هر زمانی باشد.

تجهیز ناوشکن سهند به دوازده فروند موشکعلی آبادی: دولت ۶۰ همت بدهی  پیمانکاران برق را تأمین می کند
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گزیده خبرگزیده خبر نخستین آفت کش گیاهی بر پایه گیاهان بومی ایران و کنترل آفت پسته ثبت شد

فروش یک تن شمش طلا در سال جاری

عضو هیئت علمی مؤسسه تحقیقات گیاه پزشکی کشــور با اشاره به تولید اولین آفت کش  
گیاهی بومی در ایران گفت: هدف اصلی این آفت کش کنترل پســیل پسته به عنوان یکی 
از مخرب ترین آفات باغات پسته ایران است.به گزارش خبرنگار مهر، تولید کود و آفت کش 
با پایــه گیاهی یکی از راهکارها برای تولید محصولات کم خطرتــر و بهره وری بالاتر بوده 
که در نهایت منجر به کشــاورزی پایدار می شود.مریم نگهبان، عضو هیئت علمی مؤسسه 
تحقیقات گیاه پزشکی کشور درباره تولید محصولات گیاه پایه برای مبارزه با آفات گیاهی 
به خبرنگار مهر گفــت: تولید و ثبت یک آفت کش گیاهی بر پایه گیاهان بومی منطبق با 
استانداردهای ملی و بین المللی برای اولین بار در ایران، به عنوان گامی در کاهش وابستگی 
به آفت کش های شیمیایی و توسعه کشاورزی پایدار است.راه حل سبز برای کشاورزی پایدار 

جهانی این کارشناس حوزه کشاورزی با تاکید بر اهمیت تولید آفتکش های گیاهی به عنوان 
راه حلی سبز برای کشاورزی پایدار جهانی گفت: در جهان امروز، بحران های زیست محیطی 
و نگرانی های فزاینده درباره سلامت انســان، کشاورزی را به سمت روش های پایدار سوق 
داده است. در این میان، آفت کش های گیاهی به عنوان جایگزینی ایمن و سازگار با طبیعت، 
توجه جهانی را به خود جلب کرده اند.وی در مورد مزایای این ترکیبات در مقایسه با سموم 
شــیمیایی عنوان کرد: آفت کش های گیاهی برخلاف آفت کش های شیمیایی از ترکیبات 
طبیعی مشتق شــده از گیاهان، قارچ ها یا باکتری ها ساخته می شوند. بنابراین کم خطر و 
ســازگار با اکوسیستم هستند.وی ادامه داد: بر اســاس گزارش سازمان جهانی بهداشت و 
ســازمان خواربار جهانی )فائو(، ســالانه حدود ۳ میلیون نفر در جهان به دلیل مواجهه با 

آفت کش های شــیمیایی دچار مسمومیت می شوند، در حالی که استفاده از آفت کش های 
طبیعی می تواند این رقم را به شــدت کاهش دهد.محقق مؤسســه تحقیقات گیاه پزشکی 
کشور با اشاره به حرکت جهان به سمت مصرف آفت کش های گیاهی گفت: سلامت انسان، 
حفظ محیط زیست، توسعه تجارت جهانی و اقتصاد پایدار از مهمترین عواملی هستند که 
منجر به مصرف این ترکیبات در کشــاورزی جهانی شــده اند.وی ادامه داد: عدم باقیمانده 
آفت کش های خطرناک در محصولات کشــاورزی در نتیجه استفاده از آفت کش های گیاه 
پایه، منجر به کاهش بیماری های ناشی از مصرف مواد شیمیایی در جوامع شده و به طور 
مســتقیم روی سلامت انسان ها تأثیر دارد. از سوی دیگر با جلوگیری از آلودگی آب، خاک 
و کاهش تلفات حشــرات مفید مانند زنبورهای عسل نقش مهمی در حفظ محیط زیست 
ایفا می کند.نگهبان ضمن اشــاره به قوانین ســختگیرانه اتحادیه اروپا و آمریکا درباره حد 
مجاز آفت کش ها در محصولات کشــاورزی گفت: محصولات ارگانیک و کم خطر، بازارهای 
صادراتی بهتری داشــته و منجر به توسعه تجارت جهانی آفت کش های گیاهی شده است. 
همچنین تولید این ترکیبات در داخل کشور با کاهش وابستگی به آفت کش های وارداتی، 
ایجاد اشتغال در بخش تحقیقات و تولید داخلی منجر به ایجاد اقتصاد پایدار می شود.محقق 
بخش تحقیقات آفت کش ها در مورد روند رشد جهانی آفت کش های گیاهی، گفت: ارزش 
بازار آفت کش های زیســتی در سال ۲۰۲۳ میلادی به ۶.۴ میلیارد دلار رسید و پیش بینی 
می شــود تا ســال ۲۰۲۸، با رشد ســالانه ۱۵ درصد به ۱۳ میلیارد دلار برسد. بسیاری از 
کشــورهای پیشرو سرمایه گذاری های کلانی در این حوزه انجام داده اند، اما کشورهای در 
حال توســعه نیز با تکیه بــر تنوع گیاهی خود، در حال ورود به این عرصه هســتند.ثبت 
نخستین آفت کش گیاهی بر پایه گیاهان بومی و کنترل آفت پسته نگهبان با اشاره به تولید 
اولین آفت کش گیاهی بومی در ایران گفت: محققان مؤسسه تحقیقات گیاه پزشکی کشور 
از زیرمجموعه های سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی با 
ســال ها پژوهش موفق شدند برای نخستین بار در ایران یک آفت کش گیاهی کاملًا بومی 
را در ســازمان حفظ نباتات به ثبت برســانند. این محصول که طبق استانداردهای ملی و 
بین المللی تولید شده، گام مهمی در کاهش وابستگی به سموم شیمیایی و توسعه کشاورزی 
پایدار محسوب می شود.این محقق بخش کشــاورزی ادامه داد: هدف اصلی این آفت کش 
گیاهی، کنترل پســیل پســته به عنوان یکی از مخرب ترین آفات باغات پسته ایران است. 
همچنین از مهم ترین ویژگی های کلیدی این آفت کش گیاهی، می توان به جایگزینی آن با 
آفت کش های پرخطر شیمیایی، کاهش آلودگی محیطی، افزایش کیفیت پسته صادراتی و 
توسعه فناوری های سبز در کشور اشاره کرد.نگهبان در پایان اظهار کرد: این دستاورد اقدامی 

مؤثر در حفظ محیط زیست، سلامت جامعه و اقتصاد ملی به شمار می رود.

از ابتدای سال جاری تا امروز ۹ جلسه حراج شمش طلا در مرکز مبادله برگزار شده که طی 
آن ۱۰۰۰ کیلوگرم شمش به ارزش بیش از ۸۸۳۷ میلیارد تومان به فروش رسیده است. به 
گزارش ایسنا، طبق اعلام مرکز مبادله ارز و طلای ایران، امروز )سه شنبه ۱۶ اردیبهشت ماه(، 
صد و ششمین جلسه حراج شمش طلا در مرکز مبادله ایران برگزار شد که براساس آن ۸۲ 
کیلوگرم شمش طلا به ارزش هشت میلیارد و ۸۶۱ میلیون تومان به ازای هر قطعه شمش 
طلا و در مجموع ۷۲۶ میلیارد تومان از سوی متقاضیان خریداری و معامله شد. بر این اساس، 
از ابتدای ســال جاری تا امروز، ۹ جلسه حراج شمش طلا در مرکز مبادله ایران برگزار شده 

است که در نتیجه آن، ۱۰۰۰ کیلوگرم شمش طلا به ارزش بیش از ۸۸۳۷ میلیارد تومان به 
فروش رســیده است.   گفتنی است؛ از زمان برگزاری اولین جلسه حراج شمش طلا در ۲۷ 
دی ماه ۱۴۰۲ تا امروز و طی ۱۰۶ جلسه حراج حضوری شمش طلا در مجموع، ۱۸ هزار و 
۸۴۵ کیلوگرم )۱۸.۸ تن( شمش طلا به فروش رسیده است که ۱۸۳۹ کیلوگرم شمش در 
سال ۱۴۰۲ و معادل ۱۶ هزار و شش کیلوگرم شمش در سال ۱۴۰۳ و در سال جاری نیز تا 

امروز ۱۰۰۰ کیلوگرم شمش طلا در مرکز مبادله به فروش رسیده است. 

اقدام شــرکت ها در افزایــش واردات کالا قبل از 
اجرایی شــدن تعرفه های گسترده دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا، باعث شد کسری تجاری این 
شرکت در مارس، به بالاترین حد خود صعود کند.

به گزارش ایسنا، تعرفه های تجاری سنگین ترامپ، 
برای اولین  بار در سه سال گذشته تولید ناخالص 
داخلی آمریکا در سه ماهه اول را به محدوده منفی 
کشــاند. گزارش وزارت بازرگانی آمریکا نشان داد 
که این کشور مقدار بی سابقه ای کالا از ۱۰ کشور، 
از جمله مکزیک و ویتنام، وارد کرده است. با این 
حال، واردات از چین، کمترین میزان در پنج سال 
گذشــته بود و می تواند افُت بیشتری داشته باشد 
زیرا ترامپ تعرفه گمرکی بر کالاهای چینی را به 
میزان سرسام آور ۱۴۵ درصد افزایش داده است.

گزارش هایــی از کاهش چشــمگیر محموله های 
چینی وجود دارد. در حالی که تعرفه های متقابل 
با اکثر شــرکای تجاری آمریــکا به مدت ۹۰ روز 
تعلیق شــد، تعرفه بر کالاهای چینــی در اوایل 
آوریل به اجرا درآمد و باعث جنگ تجاری با پکن 

شد. اقتصاددانان انتظار دارند که واردات در ماه آوریل همچنان ادامه داشته باشد.دفتر تحلیل 
اقتصادی وزارت بازرگانی آمریکا اعلام کرد که کسری تجاری در مارس، با ۱۴ درصد افزایش، 
به ۱۴۰.۵ میلیارد دلار رســید که بالاتر از  رقم ۱۳۷ میلیارد دلار پیش بینی شــده توسط 
اقتصاددانان در نظرسنجی رویترز بود.واردات با ۴.۴ درصد افزایش، به رکورد بی سابقه ۴۱۹ 
میلیارد دلار رســید. واردات کالا با ۵.۴ درصد افزایش، به رکورد ۳۴۶.۸ میلیارد دلار رسید. 
جهش ۲۲.۵ میلیــارد دلاری واردات کالاهای مصرفی به رکورد بی ســابقه ای که عمدتاً از 
محصولات دارویی ایرلند تشکیل شــده بود، در افزایش واردات تاثیر داشت. ترامپ متعهد 
شده است که بر کالاهای دارویی تعرفه وضع کند.واردات کالاهای سرمایه ای با ۳.۷ میلیارد 
دلار افزایش، به رکورد بی ســابقه ای رســید که نشان دهنده افزایش قابل توجه لوازم جانبی 
رایانه است. واردات وسایل نقلیه، قطعات و موتورهای خودرو ۲.۶ میلیارد دلار افزایش یافت.

اقتصاددانان گفتند که این داده ها نشان دهنده فرار سرمایه از دلار آمریکاست، زیرا سیاست 
تعرفه ای دائماً در حال تغییر کاخ سفید، ســرمایه گذاران را وحشت زده کرده است.صادرات 
آمریــکا در مارس، اندکی افزایش یافــت و با ۰.۲ درصد افزایش، بــه ۲۷۸.۵ میلیارد دلار 

رسید که این رقم نیز رکورد بالایی محسوب 
می شود. صادرات کالا با ۰.۷ درصد افزایش، به 
۱۸۳.۲ میلیارد دلار رسید که بالاترین سطح 
از ژوئیه ۲۰۲۲ اســت. ایــن افزایش به دلیل 
افزایــش ۲.۲ میلیارد دلاری صــادرات لوازم 
و مواد صنعتی بود.صــادرات خودرو، قطعات 
و موتورهــا ۱.۲ میلیــارد دلار افزایش یافت. 
اما صادرات کالاهای ســرمایه ای ۱.۵ میلیارد 
دلار کاهش یافت. کسری تجارت کالا در ماه 
مارس با ۱۱.۲ درصد افزایش به رکورد ۱۶۳.۵ 
میلیارد دلار رسید.دولت آمریکا هفته گذشته 
گزارش داد که کســری تجاری در سه ماهه 
گذشته ۴.۸۳ درصد از تولید ناخالص داخلی 
را کاهش داده اســت که منجر به رشد منفی 
اقتصاد با نرخ سالانه ۰.۳ درصد شده است که 
اولین کاهش از ســه ماهه اول ۲۰۲۲ است.

ترامــپ این تعرفه ها را ابــزاری برای افزایش 
درآمد به منظور جبران کاهش مالیات وعده 
داده شده خود و احیای پایگاه صنعتی آمریکا 
می داند. اقتصاددانان انتظار دارند که سیل واردات تا ماه مه کاهش یابد  که می تواند به بهبود 
تولید ناخالص داخلی در سه ماهه دوم کمک کند. با این حال، اقتصاددانان با توجه به تحریم 
کالا و ســفرهای آمریکا از سوی سایر کشورها، هشــدار دادند تاثیر کاهش واردات می تواند 
با کاهش صادرات محدود شــود.عجله برای دور زدن تعرفه ها باعث شد واردات از مکزیک، 
بریتانیا، ایرلند، هلند، بلژیک، فرانسه، آلمان، ایتالیا، هند و ویتنام به بالاترین حد خود برسد. 
امــا واردات از چین، به پایین ترین حد خود از مــارس ۲۰۲۰ و اوج گیری بیماری همه گیر 
کووید-۱۹ رسید.کســری تجاری فصلی با چین از ۲۶.۶ میلیارد دلار در ماه فوریه، به ۲۴.۸ 
میلیارد دلار کاهش یافت. کســری تجارت با کانادا نیز از ۷.۴ میلیارد دلار در فوریه، به ۴.۹ 
میلیارد دلار کاهش یافت. شکاف تجاری با مکزیک تغییر چندانی نکرد، در حالی که مازاد با 
بریتانیا کاهش یافت.طبق گزارش رویترز، »ورونیکا کلارک«، اقتصاددان سیتی گروپ، گفت: 
واردات از اتحادیه اروپا به  ویژه از ایرلند، در مارس، قابل توجه بود و ممکن اســت در آوریل 
کاهش یابد. اما اگر اتفاق خاصی بیفتد، واردات از برخی کشــورهای آســیایی ممکن است 
افزایش بیشتری داشته باشد زیرا تعرفه های ۴۰ تا ۵۰ درصدی تا ژوئیه به تعویق افتاده است.

استفاده از تعرفه  و ضوابط فنی به جای 
ممنوعیت واردات کالاهای مشابه داخل

معاونــت حقوقی رئیس جمهور در نامه ای به وزارت صمت پیشــنهاد داده که با توجه به برنامه 
هفتم توسعه، به جای ادامه محدودیت ها، از ابزارهای تعرفه ای و ضوابط فنی برای حمایت از تولید 
داخلی استفاده شود.به گزارش خبرنگار مهر، تیر ماه پارسال قانون برنامه پنج ساله هفتم توسعه 
ابلاغ شد؛ با ابلاغ رسمی این قانون دوره اجرایی برنامه ششم توسعه به طور رسمی به پایان رسید. 
این تغییر در ساختار برنامه ریزی کلان کشور، تأثیرات حقوقی و اجرایی متعددی به همراه داشته 
که یکی از مهم ترین آن ها، اتمام اعتبار قانونی ماده ۱۶ قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و 
خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی است؛ ماده ای که طی سال های گذشته مبنای ممنوعیت 
واردات کالاهای خارجی دارای مشابه تولید داخل بود.در ماده ۱۶ این قانون آمده بود که »وزارت 
صنعت معدن و تجارت موظف است ثبت سفارش کالاهای مصرفی و مصرفی بادوام خارجی دارای 
مشابه ایرانی را که با کیفیت مناسب و به میزان کافی تولید شده باشد تا پایان مدت قانون برنامه 
پنج ســاله ششم توسعه اقتصادی اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران ممنوع نموده و یا 
بر اســاس ماده )۳۲( قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور از موانع تعرفه ای و فنی جهت 
واردات اســتفاده کند.«بر همین اساس نیز دستگاه های اجرایی موظف شده بودند که از واردات 
کالاها و محصولاتی که مشــابه داخلی دارند جلوگیری کنند. این ماده به عنوان یکی از ابزارهای 
اصلی حمایت از تولید داخل به شمار می رفت و در سال های اخیر فهرست بلندی از اقلام مشمول 
این ممنوعیت تدوین و اعمال شــده بود.البته این ممنوعیت، تنها به دستگاه های دولتی محدود 
نمی شــد، بلکه به عنوان سیاستی کلان برای کنترل واردات غیرضروری و هدایت منابع ارزی به 
سمت نیازهای ضروری، در نظر گرفته شده بود.در همین راستا طبق تبصره های اجرایی، فهرستی 
از کالاهای مشــمول ممنوعیت واردات توســط وزارت صنعت، معدن و تجارت تهیه و به صورت 
سالانه به روزرسانی می شد و دستگاه های اجرایی موظف به رعایت این فهرست بوده و در صورت 
تخلف، مشمول برخورد قانونی می شدند.همانطور که ذکر شد با پایان یافتن اعتبار برنامه ششم 
توسعه، اجرای این ممنوعیت ها از نظر حقوقی و قانونی متوقف شد و واردات کالاهای دارای مشابه 
ایرانی، در فقدان قانون جدید یا تمدید حکم پیشین، فاقد مانع قانونی محسوب می شود. مسئله ای 
که در مرداد ماه ســال ۱۴۰۳ نیز مورد تاکید مهدی ضیغمی رئیس کل ســابق سازمان توسعه 
تجارت قرار گرفته بود. او خطاب به عباس علی آبادی وزیر وقت صمت اعلام کرده بود که »از زمان 
ابلاغ برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت ایران زیرساخت های حذف کارتابل فنی در مرکز فناوری داده 
و اطلاعات و امنیت فضای مجازی )فاوا( در دســت آماده سازی بوده و از پایان مردادماه کارتابل 
فنی ســاخت داخل به طور رســمی حذف می گردد.«پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهور به 
وزارت صمت حال با گذشت تقریباً ۱۰ ماه از تصویب قانون برنامه هفتم، معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری در نامه ای به معاون صنایع عمومی وزیر صمت پیشــنهاد کرده که به جای ممنوعیت 
واردات از ابزار تعرفه یا ضوابط فنی در مدیریت واردات کالاهای خارجی مشــابه داخل اســتفاده 
شود.محمود صابر معاون هماهنگی و برنامه ریزی امور حقوقی دستگاه های اجرایی معاونت حقوقی 
اعلام کرده اســت: باتوجه به اینکه ممنوعیت واردات کالاهای مصرفی و مصرفی با دوام خارجی 
دارای مشــابه ایرانی موضوع ماده ۱۶ قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و 
حمایت از کالای ایرانی، مصوب ۱۳۹۸ و تا پایان قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه بوده است، لذا 
با انقضای قانون اخیر و عدم پیش بینی حکم ممنوعیت در قانون برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت 
جمهوری اسلامی ایران و همچنین ماده ۲۲ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور که مقرر 
می دارد برقراری موانع غیر تعرفه ای و غیر فنی برای واردات به جز مواردی که رعایت موازین شرع 
اقتضا می کند ممنوع است، پیشنهاد می شود به جای اعمال هرگونه ممنوعیت در راستای حمایت 
از تولید داخلی در صورت اقتضا با رعایت الزامات قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار به ویژه 
حفظ حقوق مکتسبه واردکنندگان از ابزار تعرفه یا ضوابط فنی در مدیریت واردات کالای خارجی 

دارای مشابه ایرانی استفاده شود.

نوروزی: از کشاورزان برای اجرای 
شیوه های جدید آبیاری حمایت شود

یکی از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
با بیــان اینکه »هــدر رفــت آب در حوزه 
کشــاورزی بسیار زیاد اســت«، عنوان کرد: 
هدر رفت آب از ســر چاه های آب کشاورزی 
با تا ســر زمین، زیاد است و کشــاورزان نیز 
توجه به افزایــش هزینه ها به ویژه وضعیت 
قیمت ارز، توانایی پرداخت هزینه های مربوط 
به سیســتم های نوین آبیاری تحت فشار را 

برای مزارع و باغات خود ندارند. رحمت الله نوروزی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به مواجهه کشور 
با بحران آب، با تاکید بر اینکه وضعیت منابع آب کشور خوب نیست، گفت: در شرایط فعلی علاوه 
بــر نیاز به تدبیر در مدیریت منابع آب کشــور، باید در خصوص کاهش مصرف آب نیز اقداماتی 
قابل توجهی از جمله فرهنگ ســازی برای مصرف بهینه انجام شــود.وی کمبود بارش و مصرف 
بی رویه آب به ویژه هدر رفت بالا در حوزه کشــاورزی را از عوامل به وجود آمدن بحران آب در 
کشور عنوان و اظهار کرد: مجلس و دولت باید تلاش کنند تا با هماهنگی و همکاری با یکدیگر 
اعتبارات مورد نیاز برای مدیریت آب کشــور را تصویب و تخصیص دهند تا این مدیریت به طور 
صحیح و کامل اجرایی شود.این نماینده مجلس همچنین با بیان اینکه »هدر رفت آب در حوزه 
کشاورزی بسیار زیاد است«، عنوان کرد: هدر رفت آب از سر چاه های آب کشاورزی تا سر زمین، 
زیاد است و کشاورزان نیز با توجه به افزایش هزینه ها به ویژه وضعیت قیمت ارز، توانایی پرداخت 
هزینه های مربوط به سیســتم های نوین آبیاری تحت فشار را برای مزارع و باغات خود ندارند؛ بر 
همین اساس به نظر می رسد که یکی از اقدامات مورد نیاز برای مدیریت آب مصارف کشاورزی، 
حمایت از کشاورزان برای اجرای شیوه های جدید آبیاری و استفاده از فناوری های مرتبط با این 

موضوع است.

تجارت خارجی ایران در اولین ماه 
از سال جاری به ۵.۸ میلیارد دلار 

رسید

تجارت خارجی غیرنفتی ایران در فروردین ماه ۱۴۰۴ به میزان ۱۰ میلیون و ۷۵۶ هزار 
تن و به ارزش ۵ میلیارد و ۷۹۸ میلیون دلار رســید.به گزارش ایسنا، این میزان تجارت 
خارجی غیرنفتی ایران در مدت یاد شــده به لحــاظ وزن ۱۲ درصد و از حیث ارزش ۳ 
درصد کاهش نشــان می دهد.ین گزارش می افزاید: از مجموع تجارت خارجی غیر نفتی 
کشــور ۸ میلیون و ۹۵۷ هزار تن به ارزش ۲ میلیارد و ۹۴۲ میلیون دلار به صادرات و 
یک میلیون و ۷۹۹ هزار تن به ارزش ۲ میلیارد و ۸۵۶ میلیون دلار به واردات اختصاص 
داشــت.بر اساس این گزارش، صادرات غیرنفتی ایران در یک ماهه سال جاری به لحاظ 
وزن و ارزش به ترتیب ۸.۳ درصد و ۸ درصد کاهش داشته و واردات به لحاظ وزن ۲۶.۴ 
درصد کاهش و از حیث ارزش ۲.۳ درصد افزایش نشــان می دهد.این گزارش می افزاید: 
متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای صادراتی در فروردین ماه سال جاری ۳۲۸ دلار بوده 
که نســبت به مدت مشابه سال گذشته ۴۷ صدم درصد افزایش داشته است. همچنین 
متوســط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتی ۱۵۸۷ دلار بوده که در مقایســه با مدت 
مشــابه سال قبل ۳۹ درصد رشد داشته است.در فروردین ماه سال جاری، ۱۵ درصد از 
وزن و ۲۰.۶ درصد از ارزش کل صادرات غیرنفتی ایران به صادرات کالاهای پتروشیمی 
اختصاص داشــت.این گزارش در خصوص اقلام عمده صادرات در یک ماهه سال جاری 
می افزاید: پروپان مایع شــده با ۱۸۹ میلیون دلار، قیر نفت با ۱۸۲ میلیون دلار، بوتان 
مایع شــده با ۱۵۴ میلیون دلار، شمش از آهن و فولاد با ۱۲۰ میلیون دلار و متانول با 
۱۱۰ میلیون دلار ۵ قلم عمده کالای صادراتی در این مدت بودند.بر اساس این گزارش، 
بیشترین میزان کالاهای صادراتی در فروردین ماه سال جاری به مقصد کشورهای چین با 
۹۹۷ میلیون دلار، عراق ۴۰۱ میلیون دلار، امارات متحده عربی ۳۹۵ میلیون دلار، ترکیه 
۱۸۹ میلیون دلار، افغانستان ۱۴۳ میلیون دلار، عمان ۱۴۰ میلیون دلار و پاکستان ۱۲۴ 
میلیون دلار بوده است.۸۰ درصد از وزن و ۸۱ از ارزش کل صادرات غیرنفتی ایران به ۷ 
کشور فوق الذکر صادر شده است.این گزارش در خصوص اقلام عمده واردات در فروردین 
ماه ســال ۱۴۰۴ می افزاید: در این مدت طلا به اشکال خام به ارزش ۵۸۳ میلیون دلار، 
ذرت دامــی ۱۷۵ میلیون دلار، برنج ۹۱ میلیون دلار، کنجاله ســویا ۷۵ میلیون دلار و 
دانه سویا ۶۶ میلیون دلار ۵ قلم عمده کالاهای وارداتی در این مدت بودند.بر اساس این 
گزارش کشــورهای عمده طرف معامله واردات با ایران در یک ماهه ســال جاری شامل 
امــارات متحده عربی با ۸۵۹ میلیون دلار، چین ۷۶۸ میلیون دلار، ترکیه ۵۳۸ میلیون 
دلار، آلمان ۸۷ میلیون دلار، هلند ۷۵ میلیون دلار، هند ۶۹ میلیون دلار و پاکستان ۴۳ 
میلیون دلار بوده اســت. ۸۳درصد از وزن و ۸۵ درصد از ارزش کل واردات به کشور در 

مدت یادشده از ۷ کشور فوق الذکر انجام گرفته است.

فورد موتور، روز دوشنبه تحت تاثیر عدم اطمینان در مورد تعرفه های دونالد ترامپ، پیش بینی مالی سالانه خود را به حالت تعلیق درآورد و اعلام 
کرد که این تعرفه ها، به سود این شرکت آسیب خواهد رساند.به گزارش ایسنا، »جیم فارلی«، مدیرعامل شرکت خودروسازی فورد، به تحلیلگران 
گفت: هنوز برای درک کامل واکنش رقبای این شرکت خودروسازی نسبت به این تعرفه ها خیلی زود است. با این حال، واضح است که در این فضای 
جدید، خودروسازانی که بیشترین حضور را در آمریکا دارند، سود بیشتری خواهند برد.مدیران فورد گفتند که انتظار می رود این تعرفه ها در مجموع 
۲.۵ میلیارد دلار به هزینه های کل ســال جاری اضافه کند که بیشــتر مربوط به هزینه های واردات خودرو از مکزیک و چین است. این خودروساز، 
صادرات خودرو به چین را به حالت تعلیق درآورده است، اما همچنان خودروهایی مانند »لینکلن ناتیلوس« را از این کشور وارد می کند.طبق گفته های مدیران فورد، آنها توانسته اند حدود 
یک میلیارد دلار از این هزینه را از طریق اقدامات مختلف، از جمله حمل ونقل خودروها از مکزیک به کانادا کاهش دهند، به طوری که این خودروها مشمول تعرفه های آمریکا نخواهند 
شد.این خودروساز در فوریه، درآمد قبل از بهره و مالیات خود را برای سال ۲۰۲۵، بین هفت تا ۸.۵ میلیارد دلار پیش بینی کرد اما دراین رقم، پیش بینی تعرفه ها را در نظر نگرفته بود.»شری 

هاوس«، مدیر ارشد مالی فورد، گفت که این شرکت البته بدون در نظر گرفتن عواقب ناشی از تعرفه ها، در مسیر دستیابی به این هدف است.

طبق اعلام گمرک، ممنوعیت واردات کالاهای خارجی دارای مشابه ایرانی به پایان رسید.به گزارش ایسنا، باتوجه به اینکه 
ممنوعیت واردات کالاهای مصرفی و مصرفی با دوام خارجی دارای مشابه ایرانی موضوع ماده ۱۶ قانون حداکثر استفاده از توان 
تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی، مصوب ۱۳۹۸ و تا پایان قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه بوده است، لذا با 
انقضای قانون اخیر و عدم پیش بینی حکم ممنوعیت در قانون برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی ایران و همچنین 
ماده ۲۲ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور که مقرر می دارد برقراری موانع غیر تعرفه ای و غیر فنی برای واردات به جز 
مواردی که رعایت موازین شرع اقتضا می کند ممنوع است، پیشنهاد می شود به جای اعمال هرگونه ممنوعیت در راستای حمایت از 
تولید داخلی در صورت اقتضاء با رعایت الزامات قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار به ویژه حفظ حقوق مکتسبه واردکنندگان 

از ابزار تعرفه یا ضوابط فنی در مدیریت واردات کالای خارجی دارای مشابه ایرانی استفاده شود.

ممنوعیت واردات کالاهای خارجی دارای مشابه ایرانی ضرر ۱.۵ میلیارد دلاری فورد از تعرفه های ترامپ
به پایان رسید
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محققــان سوییســی نوع جدیدی از شــکلات ابداع کرده 
انــد که از بخش ژلــه ای میوه کاکائو تهیه می شــود.به 
گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از نیواطلس، در ترکیب 
جدید از بخش بیشــتری از میوه کاکائو استفاده می شود 
و در نتیجه ســالم تر و حافظ محیط زیســت تر است.به 
طــور معمول شــکلات از دانه های کاکائــو در ترکیب با 
مقــدار کمی از خمیری که آنها را در قلب میوه نگهداری 
مــی کند، تهیه می شــود. در مرحله بعد تــوده کاکائو با 
شــکر، شیر و مواد دیگر تجمیع می شــود. البته استفاده 
از مقدار انبوهی شــکر به معنای آن اســت که شــکلات 
دیگر یک میوه تازه نیســت و چالش های محیط زیســتی 
و اقتصــادی بــه معنای آن اســت که احتمــالا جهان با 
کمبود شــکلات روبرو خواهد شد.اما دســتور تهیه جدید 
ETH Zurich ارائه  شــکلات که توســط محققان موسسه 
شــده احتمالا این مشــکلات را برطرف می کنــد. کلید 
اصلی روش نوین اســتفاده از مواد بیشتر از غلاف کاکائو 
اســت که در حال حاضر از آن جدا می شــود و شــامل 
مقــدار بیشــتری خمیــر و همچنین لایه داخلی پوســته 
اســت. این مــواد با یکدیگــر ترکیب می شــوند تا ماده 
ای به نــام »کاکائو ژله ای« را بســازند که به اندازه ای 
تواند جایگزین شــکر در دستور  شــیرین اســت که می 
تهیه بیشــتر شــکلات ها شــود.یافتن ترکیــب دقیق به 
آزمــون و خطای زیادی نیاز اســت. مقدار زیــاد کاکائو 
ژله ای سبب می شــد شکلات بهم فشرده شود اما مقدار 
انــدک آن نیز به اندازه کافی شــیرین نبــود. محققان به 
تدریــج روی ترکیبی تمرکــز کردند که حاوی 20 درصد 
کاکائو ژله ای بود که میزان شــیرینی آن مشابه شکلات 
فیبر  20 درصد  تلخ فعلی است.شــکلات حاصل همچنین 
30 درصد چربی اشباع شــده کمتر از شکلات  بیشــتر و 
تلخ اروپایی دارد. چنین دســتور تهیه ای احتمالا ســبب 
می شــود خوردن شــکلات عذاب وجدان کمتری همراه 
داشــته باشد و از ســوی دیگر کشــاورزان کاکائو نیز به 
یابند.البته قبل  از محصولشــان دســت  درآمد بیشــتری 
از آنکــه این شــکلات وارد بازار شــود، بایــد تغییراتی 
درزیرســاخت تهیه ایــن خوراکی انجام شــود. به عنوان 
مثال کشــاورزان کاکائو نیــز باید مواد را خشــک کنند 
تــا ژله را بســازند و تولیــد کنندگان محصــول نیز باید 

بتوانند آن را در فراینــد کاری خود بگنجانند.

شکلات  جدید  نوع 
شد اختراع 

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

شناخت و معرفت کلید قفل ها!

اولین تجربه رانندگی با جیپ رانگلر ۲۰۲۴ ؛ یک جراحی ضروری!

زمانی که بحث آفرود به میان بیاید یکی از بهترین گزینه ها جیپ رانگلر به ویژه مدل 202۴ آن خواهد بود. اخیرا ما فرصت تست و بررسی این نسخه تازه نفس از 
رانگلر را داشته ایم. همراه ما باشید. ما همیشه طرفدار جیپ رانگلر بوده ایم هرچند نسل کنونی آن کمی قدیمی شده است. چهارمین نسل آفرودر مشهور جیپ سال 
20۱۸ معرفی شــده و با معرفی فورد برانکو جدید فشــار بیشتری روی شانه های خود حس می کند. جیپ در پاسخ به رقیب هم وطن خود نسخه فیس لیفت شده 
رانگلر 202۴ را با تمرکز روی ویژگی های مدرن معرفی کرده است. این خودرو هم اکنون تکنولوژی، ایمنی و راحتی کابین بیشتری را ارائه می کند. خبری از معرفی 
پیشرانه جدید برای رانگلر 202۴ نیست. مدل پایه به نیروگاه آهنین ۶ سیلندر 3.۶ لیتری مجهز بوده هرچند امکان انتخاب پیشرانه 2 لیتری توربو نیز وجود دارد. 
در مدل روبیکان 3۹2 شاهد نصب پیشرانه ۸ سیلندر ۶.۴ لیتری هستیم و مدل پلاگین هیبریدی ۴xe نیز با پیشرانه 2 لیتری و دو واحد برقی و باتری کوچک عرضه 
می شود. خریدارانی که خواهان گیربکس ۶ سرعته دستی هستند باید پیشرانه 3.۶ لیتری را انتخاب کنند هرچند گیربکس ۸ سرعته اتوماتیک نیز در دسترس است. 

تمامی پیشرانه های دیگر رانگلر فقط با گیربکس اتوماتیک عرضه می شوند.

گواردیولا: کمپانی روزی سرمربی سیتی خواهد شد
سرمربی منچسترسیتی با ستایش از گزینه بلژیکی بایرن، او را مربی شایسته ای برای نیمکت تیم مونیخی دانست.به گزارش ایسنا، به نظر می رسد 
باشگاه بایرن مونیخ سرانجام جانشین توماس توخل را انتخاب کرده اما سرمربی جدید بایرن کسی است که کمتر کسی او را پیش بینی می کرد.

به نوشته روزنامه بیلد و چند روزنامه معتبر دیگر، بایرن  مونیخ با وینسنت )ونسان( کمپانی به توافق نهایی رسیده و اکنون تنها موافقت باشگاه 
برنلی باقی مانده است. به نوشته اسپورت، پپ گواردیولا هم به نوعی توافق بایرن با کمپانی را تایید کرد و به ستایش از این مربی جوان پرداخت.

گواردیولا گفت: خوشــحالم که بایرن مونیخ کمپانی را می خواهد؛ چرا که او مربی بزرگی اســت. می دانم که برخی به خاطر ســقوط برنلی به 
انتقاد از کمپانی می پردازند اما این برای من مهم نیست. کمپانی مربی با معیارهای بسیار بالاست و قطعا می تواند روزهای خوبی را تجربه کند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب  قدرت بی قدرتان
در تاریخ ادبیات، کمتر نویســنده ای بــه بداقبالی جان فانته 
می توان یافت. او اگرچه توانســت با نــگارش فیلم نامه برای 
هالیوود به فقر وحشتناکش پایان دهد اما از گزند تبعیض های 
نــژادی و بی توجهی به داســتان هایش در امــان نماند. اما او 
نویسنده بزرگی بود و کتاب از غبار بپرس نیز امروزه مورد توجه 
عموم مردم اســت. در این کتاب و سایر نوشته های جان فانته 
مولفه هایی مانند فقر، مذهب، خانواده و شخصیت پردازی های 
ســریع وجود دارد. اشاره به این نکته ناگفته پیداست اما لحن 
و نثر فانته بسیار شبیه به چارلز بوکوفسکی است. بنابراین اگر 
به کتاب های این نویســنده و طبیعتاً اگر به کتاب های لویی 
فردینان سلین علاقه دارید، خواندن رمان های جان فانته نیز 
به شــدت پیشنهاد می شود. سبک این ســه نویسنده بسیار 
شــبیه به هم اســت. نیمه ابتدایی کتاب از غبار بپرس قرابت 
مفهومی بسیار زیادی با کتاب گرسنگیِ کنوت هامسون دارد 
و همچنین دیدگاه اگزیستانسیالیستیِ موجود در آن به مانند هم نسلانِ فانته، یعنی سارتر و کامو بی شباهت نیست. در 
کتاب از غبار بپرس ما با یک جوان که در هویت خود دچار مشکل شده است روبه رو هستیم. آرتورو باندینی اهل کلرادو 
است و با این امید که تبدیل به یک نویسنده معروف و معتبر شود به لس آنجلس مهاجرت کرده است. در ادامه داستان، 
شخصیت اصلی کتاب از غبار بپرس با یک پیش خدمت کافه آشنا می شود، زنی مکزیکی آمریکایی که او هم مانند جوانِ 
نویسنده سعی در کشف هویت خود در آن کشور است. به مرور زمان جوان ما عاشق پیش خدمت می شود، در حضورش 
کتمان می کند و در نبودش عطرش را می بوید و آثار حضورش را می بوســد و در آغوش می کشــد. اما داستان به همین 
راحتی و ســادگی به پیش نمی رود و اتفاقاتی که در عشق به زن و عشق به نویسندگی وجود دارد، داستان کتاب از غبار 

بپرس را شکل می دهد.

بیلی وایلدر
فهرست کارگردانان بزرگ تاریخ سینما در هر زبان و 
دیدگاهی آلفرد هیچکاک را در خود جای داده است. 
هیچکاک را می توان بیشــتر از یک موج، سبک و 
عنوان هایی از این دست دانست. او بی شک یکی از 
مولف های بزرگ و مهم تاریخ سینما برای همیشه 
خواهد بود. آلفرد هیچکاک )زادهٔ ۱۸۹۹ – درگذشتهٔ 
۱۹۸0( ازکارگردانان انگلیســی است که در طول 
فعالیت هنری اش در آمریکا بوده اســت. بسیاری 
از صاحب نظران سینما، هیچکاک را تاثیرگذارترین 
کارگردان ســینما مــی داننــد. از معروفترین آثار 
هیچکاک می توان به فیلم هــای روانی، پرندگان، 
ســرگیجه، پنجره عقبی )پنجره پشــتی(، ربه کا و 
شمال از شمال غربی اشاره کرد. هیچکاک ابتدا به  
عنوان کارمند فنی و تبلیغ نویس تعلیم دیده بود و 
در ســال ۱۹۱۹ به عنوان طراح میان نویس و تیتراژ 
وارد صنعت ســینما شد. اولین تجربهٔ کارگردانی او 
فیلم صامت بریتانیایی-آلمانی پلژر گاردن )۱۹2۵( 
بود. اولین فیلم موفق او با نام مستأجر: داستان لندن 
مه آلود )۱۹2۷( باعث شکل گیری ژانر دلهره آور شد 
و باج گیــری )۱۹2۹( اولین فیلم »ناطق« بریتانیایی بود.نام فیلم هــای دلهره آور 3۹ پله )۱۹3۵( و خانم ناپدید 
می شــود )۱۹3۸( در میان برترین فیلم های بریتانیایی در قرن بیســتم قرار گرفته است. او از ۱۹3۹ به شهرت 
بین المللی رســید و از ســوی تهیه کننده دیوید او. سلزنیک قانع شــد تا به هالیوود برود. این روند با رشته ای از 
فیلم های موفق از قبیل ربه کا )۱۹۴0(، خبرنگار خارجی )۱۹۴0(، سوءظن )۱۹۴۱(، سایه یک شک )۱۹۴3( و 
بدنام )۱۹۴۶( تداوم یافت. ربه کا برندهٔ جایزهٔ اسکار بهترین فیلم و هیچکاک هم نامزد بهترین کارگردانی شد.او 
برای قایق نجات )۱۹۴۴( و طلسم شده )۱۹۴۵( نامزد دریافت این جایزه شد. سپس بعد از مدتی افول در برخی 
فیلم هایش، او با فیلم های موفق بیگانگان در ترن )۱۹۵۱( و ام را به نشانه مرگ بگیر )۱۹۵۴( بازگشت و دوران 
طلایی فیلم سازی خود را آغاز کرد. هیچکاک بعدها چهار فیلم پنجره عقبی )۱۹۵۴(، سرگیجه )۱۹۵۸(، شمال 
از شــمال غربی )۱۹۵۹( و روانی )۱۹۶0( را کارگردانی کرد که نامشــان در میــان برترین فیلم های تاریخ قرار 

گرفته است. 

فرهنگ

یافته های پژوهش تازه پژوهشگران دانشکده روانشناسی 
و علوم تربیتی دانشــگاه تهران نشان می دهد پیری از 
دقت حافظــه کوتاه مدت تصویری می کاهد.به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از دانشگاه تهران، مطالعه اخیر 
محققان دانشگاه تهران نشــان می دهد دقت حافظه 
کوتاه مدت با افزایش ســن به صورت پیوسته کاهش 
می یابد.احســان رضایت، عضو هیات علمی دانشکده 
روانشناسی و علوم تربیتی دانشگاه تهران و سرپرست 
این تحقیق، در این مورد توضیح داد: »یافته های جدید 
علمی نشــان می دهد که با افزایش سن، دقت حافظه 
کوتاه مدت کاهــش می یابد. این موضــوع از اهمیت 
بسیاری برای سلامت ذهنی افراد مسن و افزایش درک 
ما از تغییرات در عملکرد حافظه آن ها برخوردار است. 
در مطالعه اخیر که با مشارکت ۱02 نفر از افراد سالم 
در رده های ســنی ۱۸ تا ۷۱ ســال انجام شده، تأثیر 
افزایش ســن بر حافظه کوتاه مدت تصویری بررسی 
شده است.«این پژوهشگر علوم اعصاب شناختی درباره 
روش انجام این تحقیق، گفت: »در این پژوهش، افراد 
در یک تکلیف شــناختی حافظه کوتاه مدت مبتنی بر 
تصاویر شــرکت کردند. شــرکت کنندگان می بایست 
تصویر یک چهره را به حافظه می ســپردند و سپس آن را در میان تصاویر همانند بازمی شناختند.«استادیار دانشکده 
روانشناســی و علوم تربیتی دانشــگاه تهران درباره نتایج این بررسی گفت: »یافته های ما نشان داد که با پیری، تعداد 
خطاها به شدت افزایش می یابد. به عبارت دیگر، افزایش سن باعث افزایش معنادار انحراف معیار توزیع خطا می شود 
که نمایانگر میزان دقت افراد در طول این تکلیف شناختی است. منبع دیگر خطا می تواند انتخاب حدسی تصاویر باشد، 
که برای این نوع خطا ارتباط معناداری با افزایش سن مشاهده نشد.«نتایج این مطالعه که با مشارکت دکتر رضایت، 
دکتر جواد حاتمی، استاد دانشکده روانشناسی و علوم تربیتی دانشگاه تهران، و پژوهشگران دیگری از دانشگاه تهران، 
پژوهشگاه دانش های بنیادی و پژوهشکده علوم شناختی انجام شده است، اهمیت بالایی در درک تأثیر افزایش سن بر 
عملکرد حافظه کوتاه مدت دارد و می تواند در توسعه برنامه های پرستاری و مداخله های بهبودی برای افراد کهنسال به 
کار آید.مقاله استخراج شده از این تحقیق، به تازگی در مجله »پیری، روانشناسی عصبی و شناخت« از سوی انتشارات 

راتلج انگلستان منتشر شده.

محققان دانشگاه تهران بررسی کردند؛

تأثیر پیری بر دقت حافظه کوتاه مدت تصویری
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کاپیتان آرژانتینی اینتر از شرایط سختش برای دیدار با بارسلونا در لیگ قهرمانان اروپا گفت.به گزارش ایسنا، لائوتارو مارتینس یکی از بازیکنانی بود که پیش بینی می شد دیدار 
برگشت برابر بارسلونا در نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا را از دست بدهد اما این بازیکن آرژانتینی در این بازی حضور یافت و تاثیرگذارترین بازیکن تیمش بود. مارتینس در دیدار 
برگشت برابر بارسلونا گل نخست نراتزوری را به ثمر رساند و یک ضربه پنالتی را هم گرفت که هاکان چالهان اوغلو آن را تبدیل به گل کرد.لائوتارو: دو روز تمام گریه کردم اما خودم 
را رساندم به نقل از فوتبال ایتالیا، لائوتارو از شرایط سختش برای دیدار با بارسلونا صحبت کرد. کاپیتان اینتر گفت: دو روز تمام در خانه گریه کردم؛ چرا که وضعیت پایم خوب نبود 
و شرایط به خوبی پیش نمی رفت. اصلا دوست نداشتم که این بازی را از دست بدهم. به خانواده ام قول دادم که در این بازی حضور خواهم داشت و اینگونه هم شد.او ادامه داد: من 
اینگونه هستم و برای فوتبال زندگی می کنم. بعد از بازی رفت بسیار گریه کردم اما خودم را به این بازی رساندم و بسیار خوشحالم که حضورم تاثیرگذار بود و توانستیم راهی فینال 

شویم. حالا می خواهیم دست به تاریخ سازی بزنیم و قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا را به دست بیاوریم.

لائوتارو: دو روز تمام گریه کردم اما خودم را رساندم

ورزشی


